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SLOVO 
STAROSTY
Vážení spoluobčané,
v minulém čísle NN jste byli seznámeni s prů-
během investic a oprav probíhajících v obci. 
Úvodem mohu sdělit potěšující zprávy:
Škola: ukončeno – převzato; opravy na hor-
ním stupni (výměna vodovodních rozvodů) 
byly zdárně ukončeny a  převzaty a  budova 
horního stupně se mohla v  klidu připravit 
na zahájení školního roku. Dolní stupeň - 
prováděny rozsáhlé opravy sociálek v  pří-
zemí i  v  prvním patře. V  současnosti jsou 
WC moderní, hezké a  splňující předpisy na 
tyto prostory. Na dolním stupni se vyměnily 
i staré ocelové dveře od šaten i od vstupu do 
tělocvičny. Do šrotu šlo i staré ocelové zábra-
dlí a  instalovalo se nové, nerezové včetně 
prosklené stěny nad schodištěm. Práce se 
protáhly do posledních prázdninových dnů, 
a  tak uklízečky měly v  posledních dnech 
opravdu práce nad hlavu. Vše se ale zvládlo 
a tímto jim velmi děkuji za odpolední až sko-
ro noční směny a výborně odváděnou práci.
Ulice Nábřežní: vyrostla nám nová ulice - ži-
vičný povrch, chodník, veřejné osvětlení, vo-
dovod a rozvod nízkého napětí. Vše předáno 
v řádném termínu. Jsem přesvědčen, že tohle 
je krásná ulice, která se přímo nabízí k  pro-
cházkám. Ještě upravíme terén okolo trafo-
stanice a  zvažujeme později výstavbu lávky 
před školním hřištěm, aby procházky mohly 
být dál podél Nivničky až na Riviéru nebo zpět 
po druhém břehu Nivničky. Stavba je předána 
s nedodělkem, poněvadž kolmé napojení na 
hlavní komunikaci bude provedeno souběž-
ně s výměnou kostkovice v tomto úseku.   
Sportovní areál: ukončeno – převzato; re-
konstrukce zastaralých antukových hřišť 
aneb II. etapa rekonstrukce sportovního 
areálu. Kdo neviděl, neuvěří. Po 45 letech se 
naši sportovci dočkali a  obec má konečně 
sportoviště jaké si zaslouží. V  Nivnické TJ je 

registrováno více než 300 sportovců, z toho 
více než 200 dětí. Nejen mládežnická kopaná, 
ale i volejbal, a především barevný volejbal, 
láká stále více dětí a máme mezi nimi i mis-
try republiky. Zde bych rád znovu vyzdvihnul 
všechny obětavé trenéry, vedoucí, asistenty, 
ale i  rodiče, za jejich obětavou bezplatnou 
práci s mládeží. Na sportovní areál ještě pře-
místíme modulární pumptrack z  Plitviček. 
Skate rampy v areálu již jsou a v příštím roce 
snad doplníme o provazovou pyramidu. Are-
ál je přístupný veřejnosti.  

Vaše časté otázky k plánovaným investicím

Snad nejvíce dotazů je na připravované sta-

vební parcely v lokalitě „Sluneční“. Nejsou 
žádné pořadníky, ani se nikomu nic neslibu-
je. Až bude fi nální plán zástavby a kalkulace 
nákladů, pak zastupitelstvo obce rozhodne 
o formě prodeje, cenách pozemků i výši zálo-
hy. Další velký zájem je o bydlení pro senio-

ry, především od jednotlivců. V komunitním 
bydlení pro seniory (ul. Nábřežní) bude mož-
nost nájmu jednolůžkových i dvoulůžkových 
bytů. Dispozice plánovaných bytových domů 
na Plitvičkách budou ještě předmětem jed-
nání stavební komise a  zastupitelstva. Tyto 
projekty jsou mimo dosah dotací, a tak musí 
být řádně promyšlena realizace i fi nancování.
Beseda – je rozhodnuto zbourat a stavět dle 
studie co nejdříve, a tak se i koná. Do konce 
roku budeme mít vše stavebně připraveno 
a na jaře 2018 zahájíme demolici a stavbu. Při 
pohledu na Besedu nejsem stále přesvědčen 
o nutnosti demolice celého objektu, ale jen 
zadní části a  taky o  úměře užitná hodnota 
a cena. Ale snad nová stavba (a na papíře vy-
padá hezky) tyto chmury zažene. 

Dotace

konečně se hnuly ledy a  objevují se výzvy. 
Níže uvádím akce, kde je reálné dotace získat:
Chodníky – reálná je dotace na chodníky, 
které budujeme podél nové komunikace, a je 
docela zajímavá. Zde budeme čerpat pro-
středky z  IROP (Integrovaný regionální ope-
rační program), tj. z peněz již alokovaných pro 
MAS Východní Slovácko. 
Školka -  zde nás čekají značné opravy a re-

konstrukce. Rozšíření kapacity a  možnost 
příjmu dětí od 2 let by jistě uvítaly mnohé 
rodiny.  Zde se pokusíme čerpat z programů 
Ministerstva školství a pokud se to nepodaří, 
musíme to zvládnou z  vlastních prostředků 
(je to potřebné).
Energetické úspory – to jsou asi nejsnáze 
uchopitelné dotace, ale stále se snižuje podíl 
dotace a nyní se pohybuje okolo 50% v zá-
vislosti na dosažených úsporách. Zde připra-
vujeme projekty zateplení sportovní haly, 
bývalého MNV (Osvobození č.p.180) a bývalé 
ubytovny TJ. 
Revitalizace zeleně – to je další oblast, kde je 
reálné získat dotace a v současnosti je připravo-
ván projekt obnovy zeleně v  intravilánu obce, 
který etapovitě pokryje téměř celou obec.
  
Financování oprav a investic

Ano, je pravdou, že nám neplánovitě vstupují 
do nákladů nezbytné jiné operativní opravy 
nebo vyšší náklady na akce než se kalkulova-
lo, ale mohu „uklidnit“ občany, opravujeme 
a investujeme dle plánu investic a dle schvá-
leného rozpočtu obce.

Ostatní info:

Ul. Zahradní - na konci září proběhne insta-
lace obecního rozhlasu. Školka – provádí se 
čistka skladů a provede se oplocení školkové 
zahrady tak, aby děti při pobytu na zahradě 
nemohly opustit zahradu, také se dopracová-
vá projekt na rozšíření kapacity. Celková opra-
va školky ale proběhne až v roce 2018. Letos 
nás čeká hodně prořezávek přestárlých stro-

mů, zřejmě budou zmlazeny topoly u horní 
školy, padnou i  některé již vysoké a  nebez-
pečné smrky po obci a pročistí se obecní vě-
trolamy. Připravují se návrhy na předláždění 

okolí kostela, provedeme oplocení dětského 
hřiště na ul. Nábřežní a  opravíme lávku na 
Nábřežní, atd. Ale o plánech na rok 2018 více 
a podrobněji v příštím čísle.

Spoluobčané, sousedé, omlouvám se za roz-
kopané léto, vlastně i  podzim, ale s  vizí, že 
naši obec budeme mít zase o něco hezčí, pře-
ji hezký podzimní čas a  nezapomínejme…
“s úsměvem jde všechno líp “.

Miroslav Vykydal, starosta   
de nás čekají značné opravy a re s úsměvem jde všechno líp  .

Miroslav Vykydal, starosta   



I když počasí nebylo tento víkend zrovna ideální, tak o to větší patří 
poděkování zaměstnancům obce za postavení stanu a nachystání 
sobotního zázemí programu. Poděkování patří také všem účinku-
jícím kapelám, zvukaři i návštěvníkům, byli jste úžasní!!! Poděko-
vání i všem pořadatelům výstav a zábav, kteří hody rok od roku 
připravují na úkor svých vlastních rodin, a v neposlední řadě patří 
velké poděkování i krojovaným, kteří se v hojném počtu zúčastni-
li, i přes deštivé počasí, nedělní hodové mše svaté.  

Vedení obce

HODY 2017 – poděkování

Vedení obce
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K tradicím o  každých nivnických hodech 
patří prohlídka expozice místní organizace 
Českého svazu chovatelů. Také letos jsme 
nezůstali této tradici nic dlužni a  výstava 
byla pro návštěvníky připravena.
Jaké počasí o  letošních hodech bylo, není 
třeba vzpomínat. Jelikož však  příprava za-
čala již ve středu, pokračovala ve čtvrtek, tak 
příhodné počasí těchto dnů dovolilo, aby 
všechny klece pro více než 80 králíků, 15 vo-
liér pro holuby, 20 klecí pro drůbež a voliéry 
pro exotické ptáky se zdárně připravily.
V pátek proběhlo odborné posouzení všech 
vystavených exponátů, které chovatelé při-
vezli z celého okolí. Vystavovali zde naši přá-
telé z Uherského Brodu, Veletin, Bystřice pod 
Lopeníkem, Kunovic, Hluku, Prakšic, Šumic, 
Korytné a samozřejmě i domácí, Nivničané.
V pátek večer se Nivnicí prohnala silná bou-
ře a pršelo vlastně celou noc. Díky včasné-

mu upozornění přítele, který jako meteo-
rolog pracuje na letišti v Trenčíně, jsme se 
na valící se dopuštění včas připravili. Žád-
né zvířátko nebylo vystavené dešti, větru 
ovšem vyplašeni byli všichni. Nejlépe bylo 
kuřátkům pod křídly kvočny, i  když zahřát 
všech 18 potomků nebylo jistě snadné, ale 
i  tady panuje řád a  kuřata se pravidelně 
střídala, jak tučňáci na pólu . Služba zajiš-
ťovala pečlivý dozor po celou noc, tak ráno 
mohli kohouti uvítat hlasitým kokrháním.
Sobotní počasí nebylo nic moc, ovšem díky 
za ně. Výstavu navštívilo plno obdivovatelů, 
jak z řad odborné veřejnosti, tak především 
rodičů a prarodičů s dětmi. Pro ty byla ve-
likým lákadlem již zmíněná zasloužilá mat-
ka kvočna a  neméně obdivovaná kachna 
s  kachňaty a  mluvící papoušek. Pobavila 
i  připravená tombola. Touto cestou velice 

Místní výstava drobného zvířectva
děkujeme všem našim příznivcům, spon-
zorům a  místním organizacím, kteří nám 
do tomboly přispěli. Bez této podpory by se 
podobná akce velice těžce pořádala.
Neděle byla již ve znamení změny počasí 
a  chladno i  déšť ovlivnily návštěvnost vý-
stavy. Ale i tak si nás příznivci našli a zařadili 
prohlídku do hodového programu. Odpo-
ledne proběhlo slavnostní předání oceně-
ní chovatelům nejlépe bodovaných zvířat. 
A závěr doprovázely kapky deště.
Jsme rádi, že jste nám zachovali přízeň. 
I když jsem již minule zdůraznila, že přípra-
va výstavy je stále náročnější. Hlavně zajistit 
kvalitní exponáty všech druhů zvířat. Člen-
ská základna, nejenom u nás, stárne, chovat 
čistokrevné zvíře je dnes velice náročné. 
Přesto věřím, že i příští rok se budeme moci 
pochlubit výsledky celoročního snažení 
a potěšíme Vás, návštěvníky výstavy.

Blanka Smetanová
ře a pršelo vlastně celou noc. Díky včasné- p y ý y

Blanka Smetanová
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Poohlédnutí za letošní hodovou výstavou 

První příležitost seznámit se s rozmanitým malířským 

odkazem nivnického rodáka Františka Kapsy nabídly 

prostory sálů a předsálí Společenského domu Beseda 

v rámci letošních tradičních hodů. 

„Je to kus velké oblohy, jak se klene nad malým krátkým 
životem“, zní zasvěcený komentář nad jistým slavným čes-
kým obrazem, který kdysi také omámil a očaroval mladého 
malíře Františka na začátku jeho vlastní umělecké pouti. 
Pouti, vztahující se často k této velké obloze – k Nebi, jež 
se klenulo i nad jeho osobní uměleckou tvorbou, vznikající 
v nenápadných podmínkách rodiště a během nedlouhého 
malířova života. A takto symbolicky započal příběh, nad je-
hož uceleným obrazem jsme se poprvé setkali na počátku 
září t. r. v nivnické Besedě. 
Myšlenka uspořádat výstavu přišla bezprostředně  po 
úmrtí malíře, již v září 2007, před 10 lety. Od té doby uběh-
lo mnoho času a  až na přelomu let 2015–2016  jsme se 
v rodině shodli na rozhodnutí, připravit otci výstavu in me-
moriam k tomuto 10. výročí. Za svého života mnohokrát 
vystavoval v nivnické Besedě; dalo by se říci, že to byl jeho 
hlavní výstavní sál. Proto bylo jasné, že se pokusíme výsta-
vu zrealizovat právě tam. Z jara 2016 následovala obhlídka 
sálu a potvrzení termínu pro konání výstavy v r. 2017. Vše 
bylo předběžně schváleno, začaly přípravy. 
Již z  předchozí doby (při vydání zpěvníku  Lidové písně 
z Nivnice, 1998) se osvědčila spolupráce s nivnickou na-
dací, později nadačním fondem, nesoucí jméno zdejšího 
významného rodáka dr.  Kachníka, duchovního, teologa 
a pedagoga Karlovy univerzity. I pro posmrtnou výstavu 
díla Františka Kapsy, nalezlo vedení nadačního fondu – 
paní Gabriela Mahdalová a  její nejbližší spolupracovníci 
pochopení. Spolupráce se dokonce – díky angažovanému 
a zasvěcenému postoji paní předsedkyně – rozšířila o vý-
tvarníka Jana Karlíka ze Slovenska, který k projektu ochotně 
přistoupil. Až později se ukázalo, jak šťastná to byla volba, 
když pro výstavu vyhotovil skutečně vynikající pozvánku, 
plakát a katalog a podílel se velkou měrou i na rozvržení in-
stalace obrazů výstavy. 
Výstava byla instalována od pondělí 28. srpna  do pátku 
1. září, kdy v 17.00 proběhla před pódiem hlavního sálu 
Besedy hojně navštívená slavnostní vernisáž spojená 
s kulturním programem. Zúčastnilo se jí množství hostů 
a  příchozích jak z  nejbližší rodiny, tak z  řad portrétova-
ných osobností (Lubomír Málek, Miloš Gavenda, Pavel 
Franek ad.), ale také zástupců kulturního života (ředitel 
Muzea J. A. Komenského Mgr. Miroslav Vaškových, Ph.D., 
vedoucí odboru kultury Zlínského kraje PhDr. Romana 
Habartová ad.), umělců – výtvarníků a muzikantů (Pavel 
a  Magdaléna Múčkovi, Miroslav Minks, František Kno-
tek, Pavel Smetana ad.). Na primášovy housle hrál jeho 
vnuk Štěpán Kapsa v  doprovodu svých bratrů Jana 
a  Václava. Součástí  vernisáže  i výstavy byla projekce 
fi lmu Štětcem a smyčcem z r. 1984, tedy z období, kdy 
vznikla převážná část vystavovaných portrétů. 

František Kapsa (1943–2007) – Deo gratias
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Celkový pohled na vernisáž výstavy František Kapsa (1943–2007) – 
Celkový pohled na vernisáž výstavy František Kapsa (1943–2007) – 

Deo gratias v sále

vy tvorby, ale i vzájemně.vy tvorby, ale i vzájemně.

V publiku vernisáže se setkala rodina malíře, Nivničané a významní hosté.

V publiku vernisáže se setkala rodina malíře, Nivničané a významní hosté.

Svým unikátním pěveckým projevem Svým unikátním pěveckým projevem 

vernisáž ozdobila pravnučka Jože Úprky vernisáž ozdobila pravnučka Jože Úprky 

Magdaléna Múčková.Magdaléna Múčková.

Kuriózní snímek zachycuje vnu-
Kuriózní snímek zachycuje vnu-ka zobrazených portrétovaných 
ka zobrazených portrétovaných manželů Veselých – Františka 
manželů Veselých – Františka Zálešáka.Zálešáka.



Předběžný přehled plánovaných sportovních, společenských akcí a událostí:
08. 10. Motoburza (areál TJ)
8. - 9. 10.  Výstava hub (SD Beseda)
12. 10.  Čaj o páté (SD Beseda)
15. 10. Škola základ života – divadlo (SD Beseda)
24. 10. Beseda nad knihou „O NIVNICKÉM 

ZVONU“ s p. Jilíkem (knihovna)

26. 10.  Kurz aranžování – dušičková vazba (SD Beseda)
28. 10. Drakiáda (kaple Nejsvětější trojice)
29. 10. Vražda v salonním coupé (SD Beseda)
02. 11. Světelný průvod na hřbitov
09. 11.  Čaj o páté (SD Beseda)
25. 11. Setkání seniorů (SD Beseda)
26. 11. Vánoční výstava (SD Beseda)

Akce může být z organizačních nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. 
Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány na stránkách obce a v místním rozhlase!

ý g ý p p p p
Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány na stránkách obce a v místním rozhlase!
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Výšivka ZÁDRHLIČKY

AKTUÁLNÍ POZVÁNKA na výstavu:

Zádrhličky patří do všedních variant kroje. Tato výšivka se udržela do druhé poloviny 
19. století jako výšivka na nedělové rukávce. Vyšívala se v různých barevných 
variantách. Většinou se kombinovaly dvě barvy - modrá a žlutá, zelená a žlutá. 
Babičky nosily tuto variantu v barvě světle modré.         GM

Pro fanoušky ručních prací bych chtěla upozornit na výstavu v Muzeu J. A. Komenského v Uherském Brodě. Začíná 
22. 9. a jmenuje se ŘEMESLO JAKO VYŠITÉ.  Veronika Provodovská zpracovala knižně výšivky zdejšího regionu. 
Nadace Dr. Kachníka Nivnice fi nančně přispěla na vydání této knihy. Najdete v ní podrobný návod na vyšívání. 
Přeju pěkné podzimní večery s jehlou v ruce.  

GM

Portréty z  malovaného kraje  tvořily první skupinu vystavovaných 
obrazů. V ní byl dán logicky hlavní prostor portrétům Nivničanů. In-
stalovány byly oba portréty Josefa Bartka, velmi významné hudební 
osobnosti Nivnice, dále  portréty manželů  Skybových  a manželů Ve-
selých. Jejich protějškem byly známé osobnosti Slovácka – čtyři por-
tréty ze Strážnice: primáš Slávek Volavý a  jeho zpěváci Maryška Pro-
cházková a Jan Múčka a  také keramik Heřman Landsfeld. Své místo 
dostaly také osobnosti z nedalekého Uherského Brodu: primáš Lubo-
mír Málek, etnograf Jan Pavelčík a dirigent Antonín Veselka. Hudební 
osobnosti Podluží – zpěváka Jožku Černého a skladatele Fanoše Mi-
kuleckého připomněly další portréty. Nedaleké Kopanice přiblížil por-
trét slavného vypravěče Josefa Lebánka, mezi folklorní osobnosti byly 
zařazeni na portrétech také muzikant Burčáků Zdeněk Hudeček nebo 
zpěvák František Okénka z Horňácka. Vystaveno bylo i několik volných 
portrétů. Svou roli hrály obrazy krajin, kresby, abstrakce Rozum a cit 
a duchovní tvorba vč. rozměrných kopií barokních maleb. Celkem bylo 
vystavováno přibližně 120 obrazů v přízemí i prvním patře Besedy. 
Výstava byla hojně navštívena během samotných hodů (v sobotu i ne-
děli), ale také překvapivě od pondělka do čtvrtku následujícího týdne, 
tedy až do 7. září. Navštívili ji také žáci základní školy i spisovatel Jiří Ji-
lík, jenž se textově podílel na katalogu a vedouc IC Velehrad, redak-

tor Českého rozhlasu a fi lmový vědec PhDr. Petr Slinták. Natáčela zde 
a ve svých televizích publikovala své šoty Tv Noe a Tv Slovácko. Zprávy 
přinesly tištěné i elektronické verze novin DDK a SN, krásné zápisy ná-
vštěvní kniha výstavy – malířova kronika.
Velké poděkování za možnost realizace výstavy patří Obecnímu úřadu 
v Nivnici, jeho zastupitelům, kteří výstavu fi nančně podpořili a panu sta-
rostovi Ing. Miroslavu Vykydalovi za jeho podporu a pomoc při realizaci. 
Největší poděkování však patří osobě, která po celou dobu realizace 
vystupovala vlastně jen nenápadně, kterou jsme však již na začátku 
zvolili do čela projektového týmu – vdova po malíři, paní JUDr. Anna 
Kapsová. Chtěl bych vlastně tímto veřejně mamince s velkou radostí 
poděkovat, že projekt zburcovala, popoháněla dopředu, korigovala jej 
a na celou realizaci zkušeně dohlížela. 
Poohlédneme-li se za vším, co je v tvorbě Fr. Kapsy již uzavřeno a co 
bylo, je tato výstava zkušeností zcela novou. Nejen, že šlo poprvé o vý-
stavu, na níž vlastně scházel malíř sám, ale šlo i o první snahu přehléd-
nout a nabídnout co nejcelistvější pohled na jeho dílo, které jsme my 
všichni (a těch lidí co spolupracovalo a co se došlo podívat!) společně 
dali dohromady.
K tomu se dá říci jediné: Deo gratias – Bohu díky! 

Aleš Kapsa, syn
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K 1. 8. 2017 ukončila svoji činnost zástupkyně ře-
ditele pro MŠ p. Marie Beníčková. Za ta dlouhá 
léta poctivé a odpovědné práce ji moc děkuje-
me a  přejeme hlavně hodně zdraví a  ať vydrží 
jako učitelka až do důchodového věku. Na její 
místo nastoupila p. Hana Damborská. Přejeme ji 
ať se ji v práci daří a ať úspěšně zvládne svůj první 
rok na pozici zástupkyně  ředitele pro MŠ.  

Kolektiv pracovníků.

První týdny po prázdninách probíhají v naší škol-
ce opravdu poklidně. Letos jsou nové, malé děti 
všechny moc šikovné, většina jich pobyt v  MŠ 
zvládá, řeknou si, co potřebují. My dospělí máme 
z toho samozřejmě velikou radost, že si nestýskají 
a je jim ve školce hned od začátku příjemně. V prv-
ních dnech jsme se učili jména kamarádů, navzá-
jem jsme se seznamovali, a to zejména prostřed-
nictvím her. Už jsme stihli i začátky artikulačních 
a dechových cvičení, které nám pomáhají rozhý-
bat naše jazýčky. Také se snažíme společně cvičit, 
abychom protáhli a posílili naše svaly. Budou se 
nám na našich výpravách po okolí hodit. A pro-
tože také velice rádi kreslíme, namalovali jsme si 
něco hezkého, co vystavíme pro naše blízké.

Za kolektiv MŠ Marie Vaculová

SLUNÍČKA Barbora Lekešová, Jaroslava Mahdalová – 28 dětí
VČELIČKY  Bc. Gabriela Beníčková,  Jana Polanská – 28 dětí
BERUŠKY  Marie Beníčková, Mgr. Marie Vaculová – 27 dětí
MOTÝLCI Berta Bačíková, Mgr. Hana Damborská – 27 dětí

1. tř. Mgr. Jitka Jančová – 24 žáků
2. A Mgr. Jana Martináková – 18 žáků
2. B Mgr. Jarmila Basariková – 18 žáků
3. A Mgr. Jana Formánková – 18 žáků
3. B Mgr. Lenka Miškarová – 19 žáků
4. tř. Mgr. Karla Berecká – 27 žáků
5. A Mgr. Ivana Karlíková – 22 žáků
5. B Mgr. Marcela Bochinová – 21 žáků
6. A Mgr. Andrea Miškarová – 17 žáků
6. B Mgr. Yveta Michalcová – 16 žáků
7. A Mgr. Hana Strommerová – 20 žáků
7. B Mgr. Iva Slámová – 20 žáků
8. tř. Mgr. Renata Charvátová – 28 žáků
9. tř. Mgr. Jitka Miklášová – 30 žáků

Zahájení školního roku 2017/2018

První dny v MŠ 

Poděkování a přání 

Třídnictví v MŠ

Třídnictví v ZŠ
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Partnerství obce Nivnice zastoupené spol-
kem Nilibu s německým městem Bad Buchau 
a  francouzským Lion d´Angers trvá již řádku 
let. Za tu dobu se uskutečnilo několik vzá-
jemných návštěv a společných akcí. Zatímco 
minulý rok jsme měli možnost vycestovat do 
Bádenska-Württemberska a k řece Loiře, letos 
jsme přivítali zahraniční přátele na Slovácku. 
Někteří zde byli poprvé, jiní navázali na své 
dřívější moravské pobyty. Program jsme této 
skutečnosti museli přizpůsobit a  sestavit ho 
tak, aby byl reprezentativní a pro všechny ná-
vštěvníky v něčem objevný. Po důkladné dis-
kusi v rámci spolku jsme pro hosty připravili 
několikadenní pobyt pestrého obsahu. 
Ve čtvrtek 25. května jsme příchozí přivítali ve 
společenské místnosti nivnického obecního 
úřadu večerním občerstvením. Hosté byli po 
dlouhé cestě unavení, a  tak jsme je po krát-
kém posezení rozdělili do jednotlivých rodin 
v Nivnici a okolí, které jim poskytly na několik 
dnů zázemí. Na druhý den ráno skupina čtyř 
Němců a  tří Francouzů doprovázená členy 
spolku Nilibu vyrazila na výlet do Strážnice. 
Tamní skanzen vesnice jihovýchodní Moravy 
je známý nejen díky folklornímu festivalu, 
ale návštěvníky vítá po celý rok. Jeho náruč 
byla otevřená příchozím i v onen slunečný 
den. My jsme díky tomu mohli našim hos-
tům ukázat, jak se na Slovácku žilo před 
sto lety a jak se tvář zdejšího kraje – nejen 
pokud jde o  vzhled vesnic -  proměnila. 
Stará slovácká stavení byla nuzná, ale ve 
své skromnosti i  na pohled malebná a  na 
pobyt příjemná. Ostatně jen se zkuste 
v parném létě schovat do postaršího domu 
postaveného z  nepálených cihel. Budete 
muset uznat, že sousloví moderní komfort 
je velmi relativní. V těchto starých domech 
je totiž v zimě i v létě příjemněji než-li v roz-
pálených a  vysušených novostavbách, 
do kterých si lidé čím dál častěji montují 
energeticky náročné klimatizace. Ty snad 
nahrazují absenci košatých stromů, které 
dříve náležely snad ke každé předzahrád-
ce venkovského stavení. Strážnický skan-
zen nám připomenul, že v  něčem byli 
naši předkové moudřejší než my. I proto 
je dobré podobné areály či alespoň ně-
která starší stavení opatrovat a zpřístup-
ňovat i nastupujícím generacím v podo-
bě lokálních muzeí lidového stavitelství, 
bydlení a hospodaření. 
Páteční program pokračoval přesunem 
minibusu ze Strážnice na horu sv. Anto-

nína nad Blatnicí. Tam jsme si prohlédli vzkvé-
tající poutní místo Slovácka a pokochali se vý-
hledem na táhlé kopce Bílých Karpat zde na-
víc zkrášlené tratěmi vinohradů. Připomínka 
faktu, že jeden z blatnických vinohradů v mi-
nulosti náležel rodu J. A. Komenského, byla 
v tomto kontextu nezbytná. Poté, co jsme si 
nabrali poutní vody z  antonínkovského pra-
mene, jsme se svezli do blízké Ostrožské Lho-
ty. Tam nás čekalo snad největší překvapení 
dne – archeologická expozice v místním pa-
mátkovém domku. Vytvořilo ji ve spolupráci 
s obcí a odborníky na historii něko-
lik zdejších nadšenců a věru, stálo 
to za tu námahu i  vynaložené 
fi nance. Nevelká Ostrožská Lhota 
se díky jejich nadšení a osvícené-
mu přístupu vedení obce může 
chlubit malým muzeem, které 
by jí mohlo závidět i  kdekteré 
moravské město. Naši hosté byli 
kvalitní archeologickou expo-
zicí překvapení. Díky ní si uvě-
domili, jak hluboké historické 

Nilibu hostilo zahraniční návštěvu
kořeny má osídlení podstatné části Moravy. 
Páteční den jsme zakončili v  Nivnici společ-
ným setkáním v hospůdce pod Hůrkou. Naše 
pohostinnost byla příkladná a na společenské 
váze jí dodala i osobní přítomnost pana sta-
rosty, který přítomným prezentoval projekt 
videodokumentace Nivnice. Záběry poříze-
né z dronu v různých ročních obdobích byly 
mnohdy objevné i pro starousedlíky. Svět vi-
děný z ptačí perspektivy je prostě jedinečný. 
Velkou pochvalu všech přítomných si zaslou-
žila i mladá dechová kapela Šrumajda vedená 
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panem Stanislavem Mahdalem. Její hudební 
projev byl řízný a plný energie. Potěšující byla 
skutečnost, že tento zdánlivě nemoderní ale 
pro Slovácko typický hudební projev dokáže 
dnes oslovit i  mladší muzikanty. Náladu ve-
černího setkání navodili náramnou.
Sobota měla zvláštní charakter. Důraz jsme 
kladli na utužení společenství v hostitelských 
rodinách, a tak naši přátelé z Německa a Fran-
cie měli různou programovou náplň. Část jich 
vyrazila na Kopanice pokochat se malebnou 
karpatskou přírodou a  ochutnat mléčné vý-
robky v bio kvalitě. Jiní zamířili do Zlína, aby 
se potěšili výhledem z výškové budovy č.21, 
kterou ve 30. letech vystavěla fi rma Baťa jako 
svou centrálu. Projížďka tzv. Baťovým výta-
hem, který původně sloužil jako pojízdná 
kancelář ředitele koncernu, byla zážitkem 
nejen pro zájemce o technické dědictví. Zlín 
má sice svou největší slávu za sebou, ale jeho 
typický ráz inspirovaný prvky funkcionalismu 
a  zahradních měst, naše zahraniční přátele 
zaujal. Svým způsobem to byl stylový a este-
tický protipól toho, co viděli ve strážnickém 
skanzenu a co ještě mohli spatřit během so-
botního odpoledne v  Dolním Němčí. Tam 
jsme navštívili nejen místní novogotický kos-
tel, o který se místní farníci příkladně starají, 
a který trůní nad moderní vesnicí, ale dostali 
jsme se též do lidového muzea. Někdejší mly-
nářské stavení dnes slouží výstavním účelům 
i společenským akcím. Je přirozenou základ-
nou folklorních aktivit a depozitářem mizejí-
cích artefaktů rurálního venkovského života. 
Správkyně muzea paní Marie Ježková nám 
poskytla zasvěcený komentář a  doporučila 
k  návštěvě některou z  tradičních akcí. Jsou 
jimi například pečení chleba, vaření trnek 
nebo vánoční koledování. Jelikož košt vína 
se v Dolněmčí konal o týden dříve, my jsme 
se při návštěvě této obce museli spokojit 
s  pivním přípitkem na dvorku dolněm-
čanského muzea. Tamní pivo chutnalo 
v parném létě báječně a navnadilo nás 
na večerní koštování. To proběhlo na 
zahradách hostitelských rodin v Nivnici 
a  spočívalo v  opékání, ochutnávce při-
nesených vín a zpěvu moravských písni-
ček. Aniž bychom to plánovali, pozornost 
přitáhl i večerní ohňostroj.
Nedělní program jsme přizpůsobili cha-
rakteru svátečního dne. Minibus nás za-
vezl nejdříve do archeoskanzenu v Modré. 
Tam jsme nahlédli do rybničního plexisklo-
vého tunelu Živá voda, poznali zákoutí vel-
komoravské osady a také přitažlivost nové 
pálenice v Centru slováckých tradic. Z Mod-
ré je co by kamenem dohodil na poutní mís-
to Velehrad, pročež naše kroky vedly po cy-
klostezce kolem velehradských rybníků prá-
vě tam. Pokochali jsme se krásou nedávno 

opravené baziliky, sešli do labyrintu podzemí 
bývalého cisterciáckého kláštera a  též na-
hlédli do biblické expozice ve Velehradském 
domě sv. Cyrila a Metoděje. Právě tam je totiž 
do 10. září vystavena kopie největší středově-
ké ručně psané knihy Codex gigas, jejíž origi-
nál byl v Praze ukořistěn švédským vojskem 
v  závěru Třicetileté války a  dnes je uložen 
v královské knihovně ve Stockholmu. Po sérii 
historických inspirací byl čas na občerstvení, 
které náš pobyt na Velehradě zakončilo. Ří-
zený košt v jednom z velehradských vinných 
sklepů nám představil 
řádku chutných bílých, 
růžových i červených vín 
v  bio kvalitě. Bylo nám 
ctí, že především před 
francouzskými přáteli 
jsme se nemuseli vů-
bec stydět. 
Všechno krásné někdy 
končí a v pondělí ráno 
skončil i  twinningový 
(partnerský) pobyt 
našich hostí z  Ně-

mecka a  Francie. Dny strávené na Slovácku 
pro ně byly kulturně, duchovně i  gastrono-
micky výživné. I ti, kteří náš kraj navštívili už 
v minulosti, dlouhé cesty napříč Evropou ne-
litovali. Bylo zjevné, že obdivují, jak se náš re-
gion vzmáhá a rozvíjí. A my byli hrdí na to, že 
i  po několika návštěvách zahraničních hostí 
stále objevujeme nové turistické cíle a inspira-
tivní místa, které můžeme našim zahraničním 
přátelům na Slovácku přibližovat. Možná si to 
zcela neuvědomujeme, ale bezesporu žijeme 
v jednom z nejkrásnějších koutů Evropy. 

Petr Slinták
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Osmý ročník nivnického Kupkofestu je za 

námi. Vy, jako jeho hlavní organizátor jste 

si jistě oddechl po náročných přípravách 

tradiční nivnické akce. Jak celkově hodno-

títe úroveň účinkujících kapel, dětského 

programu a vůbec tým, který Vám pomá-

hal při tak náročné akci?

 Musím říct, že to byl asi fyzicky nejnároč-
nější ročník. Předem bych chtěl poděkovat 
všem, kteří se na hladkém chodu podíleli, ať 
už dobrovolníkům, kteří mnozí stáli na no-
hách a makali až 27 hodin, ale také zaměst-
nancům Nivnické riviéry, kteří každoročně 
přikládají ruku k dílu. Nesmím zapomenout 
ani na kolegyni Nikolu, se kterou jsme celou 
akci od listopadu připravovali, a na podporu 
obce. Myslím, že program byl letos oprav-
du rozmanitý a  že si to všichni návštěvníci 
užili. Měl jsem radost z vystoupení pro děti, 
které opravdu každou část doslova hltaly. 
A  hudební program se také líbil, dle reakcí 
návštěvníků. Jak psala jedna slečna/paní do 
komentářů na sociálních sítích - sice bylo 
méně lidí, ale mohla jsem si v klidu zaskákat :) 

Vím, posteskl jste si v  regionálním tisku 

na menší účast než jste čekal. Jistě, poča-

sí hraje nezanedbatelnou roli, počasí ale 

celkem vyšlo. Myslím, že svou roli sehrá-

lo i  to podle mne předčasné zveřejnění 

limitování účastníků na 2000 osob. Část 

lidí, se kterými jsem hovořil to pokládá za 

omyl. Účast mohli při samotné akci regu-

lovat pořadatelé. Jaký je Váš názor?

 V návštěvnosti hraje velkou roli moc aspektů. 
Ať už je to počasí nebo výběr interpretů, ale 
také okolní akce a jejich „taháky“. Kupkofest 
je vlastně celý postavený na výborném poča-
sí, bohužel to ovlivnit nejde. Omezený počet 
návštěvníků, který stanovilo zastupitelstvo 
obce, jsme avizovali předem, aby nedošlo na 
místě k nepříjemnostem. Možná se, jak říká-
te, mohla spousta lidí zaleknout a mohlo je 
to odradit, že by se třeba na ně nedostalo.

Program byl vskutku bohatý pro všechny 

lidi, co přišli. Od nejmladších po věkem 

pokročilejší. A účastníci si fakt chválili 

celodenní i noční program. Skupina mla-

dých lidí, kteří přijeli z  Čejče, byla velmi 

spokojena s programem, výběrem kapel, 

účinkujících, krásným prostředím i  čin-

ností pořadatelů a výběrem občerstvení. 

Ten letošní Kupkofest byl opravdu nabitý 

dobrým programem. A co dál? Jistě máte 

„v hlavě“ již plány pro další ročník 2018.

 Jsem rád, že na Kupkofest jezdí lidé také 
z okolí a myslím, že je to pro obec a riviéru 
přínosem. Celkově z ohlasů máme pozitivní 
výsledek. Ptáte se dobře na rok 2018. Pro-
běhlo již jednání s vedením obce, které nám 
další ročník „posvětilo“. Přiznám se, že obě 
strany měly v  hlavě myšlenku s  festivalem 
nepokračovat. Jednání proběhlo v minulých 
týdnech, protože tím, že Kupkofest skončí, 
začíná plán na další ročník. O tom letošním 
se loni rozhodlo poměrně pozdě a  to se 
odráží také na obsazenosti interpretů. První 
totiž vypadala situace tak, že nám Kupkofest 
2017 nebude schválen.

V této souvislosti mne napadá, zda byl 

vhodně zvolen termín letošního Kupka. 

V blízkém okolí i kolem nedalekého Zlína, 

např. Vizovice probíhalo v  daný termín 

hodně zajímavých hudebních a zábavných 

akcí. např. Amfík Popovice apod. Neuvažu-

jete pro příští rok o jiném termínu konání 

atraktivního nivnického Kupkofestu?

Konkrétně s  vizovickým Masters of Rock 
a  Kopaničářskými slavnostmi se setkáváme 
datumově každý rok. Celkově přibylo v okolí 
hodně akcí. Když jsme s festivalem před lety 
začínali, bylo také dogma, že když je mástr, 
nic jiného se nekoná. My šli proti. A mož-
ná i ostatní zjistili, že je tady stále spous-
ta lidí, které by mohli zabavit. I taková 
debata padla, jestli nezvolit jiné datum. 
Určitě o tom musíme rozhodnout už teď. 
Uvidíme.

Letošní nivnický Kupkofest se vydařil
Hudební vystoupení v  průběhu večera 

zahrnovalo sedm interpretů. Evidentně 

podle účastníků měl super úspěch Marek 

Ztracený se svou kapelou. Podle jeho vy-

jádření se mu Nivnice i naše Nivnická rivi-

éra líbí. A pochvaloval si i obecenstvo. I hit 

Ztrácíš vědomě zahrál až v závěru svého 

vystoupení. A ohlas publika byl! No pros-

tě SUPER! Pane Bartek, byla letošní prima 

kupková nivnická sobota v  plusu nebo 

mínusu, pokud jde o  fi nanční stránku 

akce. Ne nadarmo se říká, že každý špás 

něco stojí.

 Marek Ztracený dostal podle mě každého 
návštěvníka. Za mě tam nebyl žádný slabý 
interpret. K Markovi ještě musím říct, že jde 
vidět, že na sobě makali a to, co se jim poté 
od publika vrací, je po letech těžké dřiny za-
sloužené. Když si vzpomenu na jeho podě-
kování vůči Kupkofestu mám dodnes husí 
kůži. Máte pravdu, že každý špás něco stojí. 
Možná si jen málokdo dokáže představit, ko-
lik takový festival stojí peněz a v neposlední 
řadě času. Většinou se nám dostávaly reakce, 
že jsme na tom museli za ty roky dost dobře 
vydělat. Člověk se tomu může jen pousmát. 
Dám vám příklad - letošní ročník vyšel do mí-
nusu na asi pět průměrných platů ČR (tak si 
může každý čtenář přibližně spočítat, když si 
průměrný plat dohledá, kolik z vlastní kapsy 
musíme doplatit). Teď si každý položí otázku 
- proč to teda děláte? Taky nevím. (smích)

Pane Bartku, moc Vám za redakci Nivnických 
novin děkuji za Váš čas a rozhovor. Ať žije Kup-
kofest 2018! Rozhovor připravil Karel Šik.
Děkuji za rozhovor a  za podporu festivalu, 
moc si jí vážíme.

to od ad t, e by se t eba a ě edosta o. U č tě o to us e o
Uvidíme.

lety 
ástr, 

 

moc si jí vážíme.
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Letní prázdniny se přehouply do poloviny 
a  pro nás to znamenalo jedinou věc, Pe-
tanque Day! Letos již devátý ročník. Počasí 
slibovalo azuro a  nám nic nebránilo usku-
tečnit tuto sportovně kulturní akci s dobro-
činným charakterem. Petanque  Day není 
totiž jenom o  házení železných koulí, ale 
především jde o sbírku pro rodinu s těžkým 
osudem.
Na konci července tedy tato malá akce vy-
pukla a  už když jsme se dívali na soupisku 
týmů, bylo nám hned jasné, že to bude vel-
ký boj. Přihlásilo se 29 smíšených družstev. 
Vstupné bylo ve výši 300 Kč na tým a v ceně 
bylo zahrnuto občerstvení, celodenní vstup 
do koupaliště a vstup na večerní zábavu. Pro 
ty, co nehráli, ale stejně se přišli pobavit, bylo 
vstupné na večerní veselici ve výši 70 Korun.
Ráno se rozlosovaly týmy do skupin A až H, 
po třech nebo čtyřech družstvech ve skupi-
ně. Asi kolem deváté hodiny byly všechny 
týmy nachystané čelit horkému písku a bojo-
vat až do západu slunce. Bylo úžasné pozo-
rovat hráče, kteří se zápalem házeli železné 
koule a snažili se co nejblíže přiblížit k malé-
mu košónku. Z každé skupiny postoupily dva 
týmy a celodenní, nervy drásající boj v „gú-
lání“ se překlopil do fi nále. Když už pořada-
telům, tekl pot za plavky a všichni jsme měli 
spálená ramena, znali jsme celkové pořadí na 
stupních vítězů! Na čtvrtém, bramborovém 
místě skončil velmi silný tým „Letos to vyjde“, 
pro bronzovou medaili si přišli neskuteční 
bojovníci „Otesánci“ a  po nekonečném boji 
zůstali těsně pod zlatým vrcholem machři 
z týmu „Slavia Boys“. No a konečně první, na 
nejvyšším stupínku stanulo družstvo složené 
z  opravdových koulařů „Sparťani“. Jelikož 
„gúláního“ nebylo dost, již tradičně proběhla 
soutěž o Krále střelců, kde hlavní výhra byla 
airsoftka CZ-75D COMPACT od fi rmy ASG 
(výherce M. Polanský). Všichni si zaslouží vel-
kou poctu a  uznání, že dokázali v  takovém 
vedru stát v rozpáleném písku a bojovat.
Poté, co se petanqueové koule uklidily 
a  i  slunce přestalo tak hřát, mohla začít ve-
černí zábava. Tentokrát nám zahráli opravdo-
ví borci až z Čáslavi, kapela CIVILNÍ OBRANA, 
dále velmi vynikající petanqueoví hráči DO-
VOLENÁ NARKOTIKA ze Vsetína a  konečně 
pro nás nová kapela s andělskou zpěvačkou 
CORPS OF NOISE z  Kroměříže. Zábava byla 
v plném proudu a každý, kdo pobyl, snad si 
i odnesl kulturní zážitek.
Velmi nás těší neustálý zájem o  tuto akci, 
který je velkým hnacím motorem ji dělat dál. 

Petanque Day IX. 29.7.2017
Proto bychom touto cestou chtěli poděkovat 
každému, kdo se na této akci jakkoliv podílel. 
Ať už jste se zúčastnili celodenního turnaje 
a bojovali s horkem i s ostatními hráči, nebo 
jste se přišli večer pobavit, či jste akci sdíleli 
a poslali ji dál na sociálních sítích. Děkujeme 
i  těm, kteří se nemohli zúčastnit, a  přesto 
přispěli. Velké díky patří všem našim spon-
zorům, především obci Nivnice, která nám 
tuto akci každý rok umožňuje konat a vždy 
nás podpoří, panu starostovi M. Vykydalo-
vi a  všem zastupitelům. Velmi děkujeme 
fi rmě Česká Zbrojovka a.s. za každoroční 
fi nanční příspěvek a  taky zajímavou cenu 
pro Krále střelců. Za velkou peněžní nebo 
věcnou podporu také děkujeme fi rmám Po-
zemní Stavby Nivnice s.r.o., Zemní práce B&B 
s.r.o., Tesco Uherský Brod, Tomáš Koníček, 
s.r.o., Linea Nivnice a.s., Puškařství Jaroslav Ha-
luza, Miroslav Janča - Výroba povidel a džemů, 
Sýrové království Lucia, Řeznictví U Tří lvů. Ještě 
speciálně děkujeme zákazníkům Sýrového 
království, že neváhali a přihodili do kasičky. 
Velmi děkujeme všem sponzorům, kteří ne-
chtěli být jmenovaní, a  přesto přispěli. Taky 
nás mile překvapil pan Petr Gazdík, který si 
udělal čas a  přijel podpořit Petangue Day. 
Ovšem nesmíme zapomenout na všechny 
pomocníky, bez kterých se neobejdeme. 
Takže jmenovitě děkujeme Raďovi Bruští-
kovi, manželům Alči a Milanovi Haluzovým, 
manželům Peti a  Míšovi Výmolovým, Lu-
kymu Veleckému, Lucce Foltýnové, Míšovi 
Polanskému, Pájovi Prachmanovi, Tereze 
Žižkové, Alči Procházkové, Lucce Kodeto-
vé, Radkovi Polanskému, Marušce Meriá-
nové, Filipovi Martiškovi, Vendě Rybičkové, 
Ráďovi Brhelovi, Pepovi Mandincovi, Jirko-
vi Čapkovi, Františkovi Kolaciovi a  Karlovi 
Slezákovi. Vám všem děkujeme za pomoc, 
podporu i psychickou oporu. Nesmíme také 
zapomenout na kapely, které vytvořily úžas-
nou atmosféru a velké díky ještě patří všem 
nivnickým občanům, kteří měli trpělivost 
a byli shovívaví navzdory hluku.
Díky této velké podpoře se podařilo vybrat 
krásných 30  000 Kč, které snad pomohou 
zaplatit speciální lázně malému Tomáškovi. 
Jsme velmi hrdí a díky Vám všem můžeme 
tuto částku předat téhle životem zkoušené 
rodině. Každému z  Vás jsme velmi vděčni 
a jsme opravdu dojati Vaší ochotou, solidár-
ností a chutí pomoci někomu dalšímu. Bez 
Vás všech tato akce nemá smysl. 
Užijte si zbytek léta a už teď se těšíme na 
další rok.

Váš petanque tým.
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První sobotu v červenci (1.7.) proběhl na riviéře 
NOHEJBALOVÝ TURNAJ. Vítězové:
1. místo Velecký V., Plessner O., Bumbalík D.
2. místo  Boďa M., Bobčík P., Karlík J.
3. místo Jurásek M., Jurásek D., Bobčík R.

O měsíc později (5.8.) se zde uskutečnilo zápolení v tenise. 
Vítězové TENISOVÉHO TURNAJE ČTYŘHER jsou: 
1. místo Robert Vala, Václav Tauš,
2. místo Jaroslav Bachůrek, Petr Pöschl 
3. místo Pavel Persona, Rostislav Mihel

O týden později (12.8.) se vše připravilo na 
BEACHVOLEJBALOVÝ TURNAJ a i ten má své vítěze:
1. místo Kroča, Jašek, Vybíralová
2. místo Kupec, Pomykal, Svitáková
3. místo Šaár, Chvíla, Drblíková

Gratulujeme!!!

NIVNICKÁ RIVIÉRA:
vítězové turnajů

212

„Léto budiž pochváleno“, napsal před léty 
nám všem známý Fráňa Šrámek. Ale to le-
tošní jak pro koho. Například zahrádkáři, 
sadaři či záhumenkáři si moc nepochvalu-
jí. Inu sucho, málo deště, co nezmrzlo, tak 
opadalo. Tedy sezóna nic moc. 
Zato provozovatelé koupališť a  dovolen-
káři si určitě přišli na své. Nivnická riviéra 
je známá daleko široko. Mohli jsme ji vidět 
i na prvním programu České televize v  re-
laci Toulavá kamera v  srpnu tohoto roku. 
Paní redaktorka Toušová /které jsem mimo 
jiné napovídal/ vyrobila velmi atraktivní 
reportáž z  malebného kraje pod úpatím 
Bílých Karpat, Nivnice. Správce našeho are-
álu p. Fr. Kolácia profesionálně hovořil o ak-
tivitách riviéry. Má pravdu, letošní sezóna 
je jedna z nejlepších nejen díky počasí, ale 
také aktivitám a péči obce o  jeho atraktiv-

Malé ohlédnutí za letošním létem na Nivnické riviéře
nost a modernizaci. Proto není o návštěvní-
ky areálu nouze. Jistě mi dáte za pravdu, že 
to není překvapivé zjištění. Nabízí se maleb-
ná krajina možnosti turistiky, různé zajíma-
vosti pro milovníky přírody. No a nesmíme 
zapomenout taky na blízký hotel Savary, 
ubytování v chatkách příjemné pohodové, 
nebo v  karavanech či stanech. Paní Marie 
a její kamarádka z blízkého Uh. Brodu mně 
zcela upřímně řekly: „Víte, pane Šik, vy to  tu 
máte velmi hezké. Rádi sem každý rok jezdíme 
i  na kole. Máte tu okolo pěkné cyklostezky, 
vzorně udržované bazény, a  tenisové kurty, 
příjemné plavčíky. Tož co nám chybí. Však 
i vstupné je rozumné a občerstvení je po ruce.“ 
Milé vyznání, co myslíte?
Správce areálu si letošní sezónu rovněž 
pochvaluje: „Je vůbec nejlepší za poslední 
léta. Jezdí k  nám nejen lidé z  blízkého okolí, 
ale také Rakušané, Poláci, Holanďané a  sa-

mozřejmě i  naši sousedé ze Slovenska. Rádi 
bychom zlepšili informovanost o našich služ-
bách, např. viditelnější reklamou – nabídkou 
občerstvení přímo v areálu. V současné době 
máme velký zájem o  ubytování v  chatkách, 
jejich obsazenost registrujeme až do konce 
září.“ A správce areálu ještě dodal: „Rádi by-
chom v příštím roce začali s realizací výstavby 
nových moderních chatek a jejich vybavení.“
Při nejedné návštěvě Nivnické riviéry mám 
vždy dobrý dojem a potěšení na duši, jak se 
říká. A když se sezóna vydaří i díky letošní-
mu počasí, pak je spokojenost oboustranná 
- u personálu riviéry a jejich návštěvníků. 
Přejme tedy společně, aby se za účinné po-
moci obce povedlo zajistit dostatek fi nanč-
ních prostředků k další modernizaci a zvele-
bování celého areálu.

K. Šikj
a
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Střelbou na asfaltové holuby pokračovala v  sobotu  
29. července už pátá disciplína olympiády Východního 
Slovácka. Tentokrát byl hostitelskou obcí Vlčnov. 
Každý tým měl šest členů a soutěžilo se jak o nejlepší 
skupinu, tak o nejlepšího jednotlivce. A jako loni stal 
se nejlepším střelcem turnaje a obhájil zlatou medaili 
Michal Velecký. Gratulujeme! Nejlepším družstvem se 
stali domácí - Vlčnovjané, na druhém místě skončila 
Nivnice, Bystřice pod Lopeníkem se umístila na třetím 
místě, čtvrté místo obsadila Suchá Loz a páté místo pa-
tří Korytné. Bánov se z tohoto turnaje omluvil. 
Vlčnovu, který nejen připravil celou akci, ale i  skvělé 
zvěřinové speciality a pohodovou atmosféru patří vel-
ký dík. 
Nivnici  reprezentovali: Velecký Michal, Raška Štěpán, 
Kašpárek Jakub, Kašpárek Luděk, Borýsek Michal a Vý-
mola Pavel. Gratulujeme všem střelcům za výbornou 
reprezentaci naší obce.

Poslední šestá disciplína  se konala u  nás 
ve Sportovním areálu a  to poslední sobotu 
v srpnu.
Turnaje v kopané žen v rámci Olympijských 
her Východního Slovácka 2017 se zúčastnily 
všechny obce! Pořádající Nivnice, Korytná, 
Suchá Loz, Bánov, Bystřice p. L. a Vlčnov. Ano, 
v závěru turnaje museli být povoláni hasiči, 
aby zchladily rozžhavené fotbalistky i někte-
ré diváky.  „A jak to fšecko bylo? 
Sobota 26. 8. 2017 9:50 hodin -  hic jak sviňa,  
pivo vychlazené, klobásy sú na slunku, gril ani 
nefajruje, šak gula sa postará... a cca 60 krasa-
vic ze Slovácka v trenkách, chlapi za plaňkem 
očiska vyvalené. A všecko to začlo excelent-
ním nástupem Korytné ve fj ertúškách s mís-
tostarostú fčele, kerý vypadál jak donský 
kozák. Nivnice nastúpila jak na Marakaná 
v doprovodu budoucích fotbalových talen-
tů. Jiná ženstva sa zdržovala projevů, proto-
že sa už sústředily na výkon. Jak sudí fúknul 
do píšťale, začaly boje jak u Slavkova. A byla 
to podívaná! Mnohé děvy předváděly skvě-
lé roznožky, obrátky, zákroky, výskoky, aj jiné 
kombinace. Divácká kulisa výborná a vyhe-
covaná. Přítomní aktivní fotbalisté enom 
čučali, jak to ty baby umíjá. Nechyběly ex-
celentní zákroky brankářek, ani střelecké 
parádičky útočnic a  záložnic. A výsledek? 
1. Bánov, 2.Bystřice, 3.Suchá Loz, 4.Koryt-
ná, 5. Nivnice, 6. Vlčnov. GRATULACE PATŘÍ 

OLYMPIJSKÉ HRY VÝCHODNÍHO SLOVÁCKA
Myšlenkou olympiády je stmelovat obyvatele mikroregionu!

Střelba na asfaltové holuby

Turnaj v kopané žen
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VŠEM!!! Snad jedinou skvrnou na turnaji byla 
porušená pravidla některých týmů - zakáza-
ná účast aktivních hráček. Tyto profi čky vyču-
hovaly, ale nedá sa, mosíme to zkúsnút, přeca 
ich nepošleme dom... Celkově byl ale turnaj 
správně vyhecovaný, v  přátelské atmosféře. 
A když už sa sedělo pod pergolů, tož to byla 
jedna parta. Úspěch měla hasičská sprcha 
- Vlčák s  Károšem dorazili jak dyby hořela 
hospoda a uspořádali představení Miss mok-
rý dres a vstupné zdarma .  Co více si přát!?
Poďme na děkovačky: první velká děko-
vačka jde do Nivnice - našim holkám a  ka-
pitánce; mají velkou zásluhu, že motivo-
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valy holky z  okolních obcí a  vzájemně sa 
správně vyštengrovaly. A taky za repre obce 
- skvělá parta hrající pěkný fotbal, oběto-
valy čas od rodin a  chodily trénovat. I když 
to nevyšlo na medaile, tak si to užily a  jak 
říká moje žena: „Nevadí, že nemáme medai-
le, máme nejlepší reklamu a  věkový průměr.“ 
Díky patří ale všem fotbalistkám, divákům, 
hasičům, rozhodčím, zvukaři a všem, co po-
mohli tento turnaj uspořádat a  zabezpečit.
A kdože to reprezentoval Nivnici? Pavlína, 
Marťa, Barča, Romča, Jana, Míša, Adéla, Lea, 
Šárka, Renča, Pavla, Kamča a  Kamča. Holky, 
díky, byly jste super!“
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Letošní rok - účast Nivnice na jedničku. 
Slovy starosty:
„Je to skvělý pocit, když máte za zády téměř 
60 krojovaných spoluobčanů. Malí i  velcí, 
mladší i starší a s dobrou náladou i skvělou 
Nivničankou - tak to se nám vykračovalo.“  
A tak děkujeme všem zástupcům spolků 
(SRPŠ, mykologové, myslivci, zahrádkáři, 
Orel jednota, chovatelé, Bike & Ride, roztles-
kávačky, rekreační sport) a  občanům, kteří 
v  letošním roce prezentovali naši krásnou 
obec v krojovaném průvodu a DH Nivničan-
ka také za vystoupení v  rámci představení 
mikroregionu Východní Slovácko.

vedení obce

Slavnosti vína v Uherském Hradišti 

, 
-
ří 
u 
n-
ní 

bcebce

4444414

PEDIKÚRA 
DO DOMU
Magdaléna Sobotková

Lze objednat na tel.  737 371 049
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zaplnila SD Beseda o víkendu 16.-17. září. Výstavu, jako každoročně, 
pořádala ZO zahrádkářů ve spolupráci se ZO včelařů. I přes to, že le-
tošní velmi suché léto uspíšilo úrodu z polí a zahrádek, mohli návštěv-
níci obdivovat krásné papriky a rajčata všech druhů a barev, kterým 
se v  horkém létu evidentně dařilo . Různými odrůdami česneku 
mnohé překvapil M. Halaxa a bylinkami pro zdraví, které provoněly 
jeden z koutů sálu, se mimo F. Soukeníka pochlubili i další občané.
Děti mohly využít foto koutek se zahradníkem a deštivý víkend (a na-
pršelo celkem dost) nám připomenul nadcházející pochmurné pod-
zimní dny a tak jsme si ho zpříjemnili koutkem zvaný BUBÁKOV, který 
sklidil velký úspěch.
Děkujeme všem, kteří se na výstavě jakýmkoli způsobem podíleli – 
přípravy, přinesení zeleniny, ovoce, květin, 
bylinek a hlavně pak návštěvníkům.

PODZIMNÍ VÝSTAVA

600 g dýně, 400g kořenová zelenina, 200g brambory, 2ks cibule, 2lžíce olivový 
olej, 1,5l zeleninový vývar, 400g houbová směs, muškátový oříšek strouhaný, 
sůl na dochucení, pepř mletý na dochucení, veka nebo bageta (k podávání).
Dýni, zeleninu a brambory očistěte, oloupejte a nakrájejte na kousky, cibuli na 
kostičky. V hrnci rozehřejte většinu oleje a osmažte na něm nejprve cibuli, pak 
ostatní zeleninu a dýni. Zalijte vývarem, osolte, opepřete a 20 minut povařte. 
Zbylý olej rozehřejte v pánvi, osmažte a krátce na něm poduste houby. Vy-
jměte a opečte plátky veky. 
Hotovou polévku rozmixujte a podávejte s houbami a křupavým pečivem. 
Zdroj: https://www.recepty.cz/recept/podzimni-houbovka-s-dyni-151175

A protože není nad zahřátí polévkou, můžete vyzkoušet následující recept: 

Podzimní houbovka s dýní 

ě, 
-

v-
m 

bylinek a hlavně pak návštěvníkům.

autorky výstavy
autorky výstavy

bylinkybylinky

ze zahrádekze zahrádek
česnekčesnek

u včelařůu včelařů
celkový pohledcelkový pohled

zákoutí k posezení
zákoutí k posezení
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FOTOREPORTÁŽFOTOREPORTÁŽ
Přífarní tábor 7. - 11. 8. 2017Setkání rodákůSetkání rodáků

Výjezd ke křížku na BřezovéVýjezd ke křížku na Březové

Farní pouť

pětasedmdesátníci 15. 7. 2017

pořadatel Bike and Ride, 13. 8. 2017

navštívili jsme Koclířov, Hr. Králové a poutní místo Homol  23. 8. 2017

7.  11. 8. 2017ábor 7.  11. 8. 2017

p Bike and Ride, 13. 8. 2017

017
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FOTOREPORTÁŽFOTOREPORTÁŽ
Výročí - 10. let Misijního klubkaVýročí - 10. let Misijního klubka

Kurz aranžováníKurz aranžování

Projížď ka a prohlídka na ul. Nábřežní27. 9. 2017  

podzimní úprava zahrad a hrobů 21. 9. 2017

31. 8. 2017  27. 9. 2017  7  

w w w n ii v nn iiii ccc eee cccc zzzz

p hrad a hrobů 21. 9. 2017
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Nivnická účast na Pražském maratonu 2017
Letošní  již  23. Pražský maratón měl letos 
jedno velké prvenství. Poprvé se na start 
tohoto prestižního mezinárodního běhu po-
stavila nivnická rodačka Tereza Kotková. Pro-
to Vám tedy rádi představíme na stránkách 
NN slečnu Terezu Kotkovou, která se určitě 
ráda podělí se svými zážitky z  běhání a  ze 
svého prvního absolvovaného Pražského 
maratónu.
Terezo, sám rád běhám, proto obdivuji tvoji 
vůli v tréninku i odvahu se na start postavit. 
Dovoluji si položit ti několik otázek:

Vzpomínáte si na své běžecké začátky?

Běhat jsem začala v Nivnici už při studiu na 
gymnáziu se svou kamarádkou Marťou, ov-
šem jen kratší trasy, například ke kapličce 
a zpátky. Bylo to v době, kdy běh nebyl zda-
leka tak rozšířený sport jako dnes, takže jsme 
vypadaly spíše směšně. Dalším krokem byla 
určitě Praha, kam jsem odešla studovat po 
maturitě. Praha nabízí spoustu možností pro 
běžce, počínaje krásnými běžeckými trasami 
a konče velkými závody.   

Jak jste se dostala k běhání na závodech?

Po absolvování vysoké školy jsem již zůstala 
v  Praze a  nastoupila do mezinárodní kor-
porace. K  mému velkému překvapení bylo 
ve fi rmě více běžeckých nadšenců. Tehdejší 
vedení fi rmy nás v našich aktivitách podpo-
rovalo, takže jsme se v roce 2012 přihlásili na 
fi remní štafetu Pražského maratónu. Tatínek 
již tehdy běžel svůj několikátý Pražský mara-

tón, ale já na to zatím ani nepomyslela. Byla 
jsem ráda, že jsem zvládla svůj úsek 10 km. 
Byla to první etapa štafety a  bezesporu ta 
nejkrásnější. Vedla totiž historickým centrem 
Prahy, mimo jiné také přes Karlův most.  

Jak jste pokračovala?

V Praze je stále spousta krásných běžeckých 
akcí. V  roce 2014 jsem se přihlásila na svůj 
první samostatný závod, Večerní Běh v Praze 
na 10 km. Poprvé jsem si tedy užila převzetí 
pamětní medaile v cíli závodu. A právě to byl 
impuls k  přihlášení se na další významnou 
běžeckou akci v Praze, Pražský půlmaratón. 
Takže na jaře v roce 2015 jsem poprvé spolu 
se svými kamarády, přítelem a tatínkem ab-
solvovala svůj první půlmaratón. 

A co bylo dál?

Láska k běhání nás neopouštěla, takže jsme 
si ve stejné sestavě zopakovali opět Pražský 
půlmaratón v roce 2016. 

Kdy jste se rozhodla, že je na čase přejít 

k další běžecké výzvě, k maratónu ?

Člověk musí jít stále dál a zdokonalovat se, 
takže pro běžce, který uběhl půlmaratón, 
je již jen jediný nejbližší cíl – maratón. Roz-
hodnutí přišlo ještě v květnu 2016, když tatí-
nek doběhl Pražský maratón. Tradičně jsme 
v centru Prahy oslavovali jeho úspěch. Tehdy 
jsem se vážně rozhodla, že příští rok chci do-
běhnout do cíle s ním. Byli tam s námi také 
mí kamarádi a  běžečtí kolegové Míša Zále-
šáková z  Uherského Brodu a  Martin Bartek 

z Nivnice, kteří se mnou absolvovali také 
všechny dosavadní půlmaratóny. Všich-
ni jsme měli cíl jednou uběhnout mara-
tón, takže jsme nechtěli riskovat, že se ta-
tínek rozhodne za pár let skončit s mara-
tóny. Věděli jsme, že nám jeho zkušenosti 
hodně pomůžou takovou trať zvládnout. 
Takže jsme si plácli, že příští rok společně 
běžíme jako „Běžecký oddíl Standy Kotka.“

Začala jste ihned s přípravou?

Ze začátku jsem na tréninku nic neměnila 
a běhala jsem průběžně, kolem 10-15 km. 
Pořádná příprava, jak psychická, tak fyzic-
ká přišla až začátkem roku 2017. Začala 
jsem si uvědomovat, že za pár měsíců je 
to tady. Abych to zvládla, musela jsem 
trénink změnit. Začala jsem zvyšovat 
počet km, zařadila do tréninku také půl-
maratón a cca 3 týdny před maratónem 
uběhla 30 km. To byl můj dosavadní 

nejdelší běh, který mě také velmi psychicky 
uklidnil. Rozhodně se nedoporučuje v rámci 
tréninku uběhnout celých 42 km. Jednak je 
to pro tělo velký nápor v krátkém časovém 
úseku běžet takovou vzdálenost dvakrát a za 
druhé ztratíte motivaci na samotný závod.

Konečně přišel den závodu, neděle 

7. 5. 2017.

Ano, přesně po roce jsme nastoupili na start, 
tak jak jsme si slíbili. Já, Míša, Martin a  náš 
„kouč.“ Byl to emočně velmi silný zážitek. Ra-
dost z toho, že je to konečně tady, ale také 
strach ze selhání. Běh maratónu se odehrává 
z velké části v hlavě. Naštěstí nám počasí vel-
mi přálo a navíc jsme měli velkou podporu 
našich rodin, které nám přijely fandit.  

Jak probíhal samotný závod, měla jste ně-

jakou krizi?        

Prvních 10 km jsme si užívali euforii a  at-
mosféru, uběhlo to velmi rychle. Když jsme 
míjeli ukazatel 21 km, začalo jít do tuhého. 
Koukli jsme na sebe a bylo jasné, co se ode-
hrává v hlavě každého z nás: „Teprve polovi-
na!.“ Dodržovali jsme občerstvovací stanice 
a měli skvěle rozvržené síly, takže větší krize 
u mě nepřišla a všichni jsme to statečně do-
bojovali až do cíle. Největší zásluha a  velké 
díky ale patří mému tatínkovi, Standovi Kot-
kovi, který nás k cíli dovedl. Nebyly to jenom 
cenné rady k tempu, stylu a rozvržení sil, ale 
také rozptýlení veselými historkami. Zatímco 
nás humor s přibývajícím počtem kilometrů 
opouštěl, jemu vydržel až do konce. 

Měla jste nějaký časový cíl?

Měla jsem cíl pod 5 hodin. Nakonec jsem 
doběhla s  časem 4 hodiny 52 minut, takže 
splněno.

Víte, že jste první žena z  Nivnice, které 

uběhla celý maratón?

Děkuji, to jsem ráda.  Ale můžu říct, že určitě 
nejsem poslední. Běhání se stalo trendem 
a oslovuje řadu slečen a žen z Nivnice. Takže 
holky, která bude další? 

Děkuji za rozhovor, gratuluji k úspěchu a pře-
ji hodně zdravých běžeckých kilometrů.

V dalších číslech Nivnických novin Vás sezná-
mím s dalšími běžeckými osobnostmi v Nivni-

ci. Možná budete překvapeni, kolik běžců  tady 
máme a jakých výkonů dosáhli.

Miroslav Vykydal - rekreační běžec  

již tehdy běžel svůj několikátý Pražský mara mí 
šák
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Co takhle časem zkusit Provodov, třeba z jiné strany
Tak se trochu projedeme, svět je nejhezčí 
z  koňského hřbetu, říkají, máme i  jiné po-
hledy, stejně krásné. Třeba ze sedla bicyklu. 
Nemusí být nutně za velké tisíce, i tak s jeho 
pomocí ze sebe dostaneme nějakou energii. 
Třeba takovou, která je v těle na prahu sedmé 
desítky let - ale to už je třeba dodat - jak kdy....
Jen si to trochu naplánovat, hlavně aby vy-
drželo počasí. Ale ono to většinou jde. Tedy, 

mám na mysli sednout na kolo a někam 

vyrazit.... Není to ale jen sem-tam do Kau-
fl andu, ono to naopak začne časem lákat. 
Zkusit to trochu dál, jen pár kilometrů. A po 
pár týdnech je tu dobrý pocit..... ale jak ho po 
nějaké přestávce ztratíte, jako by se začínalo 
od začátku. A tak to jde pořád dokola. Bolí 
nohy a zadek, není dechu a začínáte si nahlas 
nadávat. 
Třeba do Drslavic nás dovede cyklostezka 
kolem Pepčína, o  zkratce na Prakšice jsem 
neměl potuchy dlouhá léta. Takto se dá krás-
ně vynechat cesta „hore Brodem.“ A to je na 
kole velký bonus. Dále nic zajímavého, vždy 
si říkám, proč se ty dědiny nespojily? Mají 
dokonce opravenou silnici, slepice řádně na 
dvorech uzavřené. I Pašovice mám za sebou, 
ten kopec, co následuje, budí hrůzu a to je jen 
nějakých 300 metrů. V polovině matná vzpo-
mínka na starou cestu na Hradiště. To jsme 
tudy v  sedmdesátých letech zajížděli s  fot-
balem do Mistřic, Topolné atd. Už je téměř 
zarostená, trčí jen kousek asfaltu... Řidiči vás 

tu nešetří, je tu docela velký provoz. Pohled 
nahoru, než bude jazyk opět na vestě, slina 
nepůjde vyplut. Napotřetí už jsem to (sice 
opět sám sobě s nadávkami) zvládl, ani jsem 
nemusel jít ze sedla. Dolů na Částkov raději 
ne, cesta zpátky v žádném případě. Koneč-
ně trochu zvlněného terénu, ten bude až do 
Velkého Ořechova. Ještě je možnost si zkrátit 
cestu, ale plán je jiný. Dobrkovice zůstávají 
napravo bez povšimnutí. Ořechov je v noci 
vidět osvětlený ze stezky nad „Hůrkou,“ to jen 
tak na okraj. Jinak asi hodně pozbyl na zají-
mavosti, je to od ruky. Trochu honosný název 
dopravní terminál pro autobusy, (tak dva za 
dopoledne) pauza a trochu tekutin do krku. 
Jako by se tady zastavil čas. Zalepené výtluky 
na vozovce, hřiště na kopci také nedoznalo 
změn. Je to určitě víc jak 35 let - sem se jezdi-
lo nakupovat. Schopný vedoucí průmyslové 
prodejny uměl sehnat nedostatkové zboží - 
hlavně tedy z NDR...
Dál ani těch pět kilometrů do Doubrav není 
po rovině. Ale zato výborná silnice. Až když 
se objeví pod kopcem, bude úleva. Postát 
na pedálech, chvíli dát odpočinout zadnici. 
25 km - dá se to zvládnout za hodinu a půl. 
Doubravy a Mirek Gregůrek. Když jsme tudy 
před lety jezdívali až ke Zlínu za izolacemi. 
I teď si na něj vzpomenu. Pocházeli odtud 
jeho rodiče, vždy na to přišla řeč. Mám tady 
další možnost. Vzít to na Kaňovice, zkrátit 
si trasu. Ale Provodov láká (a hned je dů-

vod pro název tohoto čtení), 
tak opět do kopce a pořád do 
kopce. Až docela malebný 
kostelík s hřbitovem v Březův-
kách dává možnost odpočin-
ku. A tady už je zapomenutý 
kraj. Když jsem tu jel popr-
vé, měl jsem trochu obavy, 
abych se nedostal někam ke 
Zlínu (a neměl třeba defekt.) 
Nestalo se tak. Teď jsem byl 
klidnější, ale stejně jsem si 
v  Březůvkách popletl cestu, 
málem jsem skončil u koho-
si na dvoře. Jen jsem čekal, 
až se objeví nějaká matička 
a přinese mi brambůrku na 
zahřátí, jako Švejkovi na ces-
tě do Budějic. Ale poněkud 
korpulentní paní mi přes 
pargan cestu ukázala. Přidal 
jsem si jen pár stovek met-
rů, doleva na Zlín, doprava 
na Ludkovice a  zkrátit si 

opět cestu. Ale teď vynechat Provodov? To 
by bylo pod úroveň. Snad ještě tři kilome-
try, stoupání s  blížícím se cílem už těžké 
není. Pár chatek rozesetých po okrajích sil-
nice, rozlehlá „Borůvková farma“ s možností 
nákupu plodiny zdravé za 180/kg. Tady už 
člověk vnímá i to velebné ticho. 
Provodov - po 2 hodinách 33km. Průjezd je 
delší, než by člověk čekal, pro toho, kdo sem 
jede z  druhé strany. Nakonec se dočkám 
odpočivadla pod cestou ke kostelu. Nahoru 
už to nepůjde. Ta hrozná kostkovice - ani při 
kole. Neměl jsem to vlastně ani v úmyslu, při-
znávám.
Raději udělám odbočku od reality. 60 let na-
zpět, vzpomínka při každé návštěvě tohoto 
místa. Chodívaly sem na pouť roby z Nivni-
ce. Pěšky z Pozlovic až na Provodov a  tam 
se na faře přespávalo. Ze soboty na neděli 
pak byla hlavní pobožnost. Šel jsem také 
s panímámou. Lesní krajina, procesí vědělo 
kudy jít. A okále s makem se jedly za chůze, 
aby se nezdržovalo. Včela zbloudilá dostala 
zálusk na sladké a neštěstí bylo tady. Stačila 
usednout na vdolek a počkat, až si kousnu. 
Podařilo se to dokonale. Kdo by se díval 
jestli se trefím do huby. To bylo řevu v po-
lesí. Procesí mělo zastávku na občerstvení 
a rady při první pomoci. Já měl hned půlku 
obličeje jedna gula, oko nebylo vidět. Do-
stal jsem to žihadlo zevnitř, ale přežil jsem. 
Jestli statečně, to už nevím. Snad to v noci 
pod mamčiným vlňákem splasklo nebo 
jsem druhý den cumlál páteřky jen jedním 
koutkem. Což, jak všichni starší víme, zase 
tak těžké nebylo. Kde jsou ty časy? 
Zpátky na kolo, tekutiny a tyčinka jsou spo-
třebovány. A teď většinou z  kopce, 28 kilo-
metrů, to je hračka, trvá to velkou hoďku. 
Tady už tu cestu známe všichni. Takže zážitek 
z  cesty na Provodov, jen z  druhé strany. To 
bylo někdy uprostřed léta. A protože jsem 
neměl foťák, bylo by vhodné to doplnit i fo-
tografi emi. Sice až koncem srpna, ale přece. 
Autem to dlouho netrvá a  také už by bylo 
hříchem kostel nenavštívit. A nebyli jsme 
tam sami, (potom že né na kole.) Paní Na-
vláčilovou se synovcem jsme míjeli při jejich 
sjezdu dolů (ta hrozná kostkovice). 
Tak tohle všechno se z  toho napoprvé vy-
klubalo. Náš bývalý mistr, pan Kolínek ze Zá-
horovic, vždy končíval školení (a na to jsme 
se vždy těšili) závěrečnou větou. „Tak tolik, 
prosím vás pěkně, tímto způsobem, v  této 
oblasti.“ Cyklotoulkám zdar nebo tak něco... 

Cyril Čech.
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Je tedy vůbec možné 
na zahradách spalovat větve a listí?

Zákon č. 86/2002 Sb., o ochraně ovzduší, ve znění pozdějších před-
pisů stanovuje, že v otevřených ohništích, zahradních krbech nebo 
v otevřených grilovacích zařízeních lze spalovat jen dřevo, dřevěné 
uhlí, suché rostlinné materiály a plynná paliva určená výrobcem, 
přičemž uvedená paliva nebo materiály nesmějí být kontamino-
vány chemickými látkami. Všechny ostatní materiály se nesmí spa-
lovat!!! Za porušení tohoto §3 odst. 5 zákona o ovzduší je možno 
uložit pokutu ve výši 500 – 150 000 Kč osobě, která poruší alespoň 
jednu z povinností uloženou podle § 3 odst. 5 zákona o ovzduší.

Je zakázáno pálit:

- obaly od plastů, igelit, plasty, gumu,
- barevné časopisy a noviny, 
- chemicky ošetřené dřevo (okenní rámy, dřevotříska, dřevo 

ošetřené laky nebo barvou), 
- vlhké zahradní odpady, 
- chemické přípravky apod. 
- materiály u jejichž spalováním vzniká velké množství pro člově-

ka škodlivých emisí. Většina z nich zůstává ve vzduchu ve výšce 
10 metrů a poté klesá zpátky na zem.

Pokud se tedy jedná pouze o suchou trávu a větve, můžete je na 
své zahradě bez obav spálit. Měli byste však dbát na to, aby pali-
vo bylo skutečně suché a zvolit k tomu vhodné počasí, aby nedo-
cházelo k obtěžování okolí nadměrným kouřem. Jedno ohniště se 
zapáleným vlhkým listím dokáže snadno zahalit kouřem polovinu 
ulice, což je zvláště dobře vidět z vyvýšených míst.
Neměli bychom ale zapomínat, že existují i vhodnější způsoby likvi-
dace rostlinného odpadu. Především jej můžete využít ke kompos-
tování. Hodně lidí považuje už samotný popel za vhodné hnojivo. 
Ten tak sice může posloužit, pokud ale listí a další zbytky ze zahrady 
zkompostujeme, získáme hnojivo mnohem kvalitnější. Rostlinný 
odpad lze také odložit na sběrném dvoře. Pokud se již rozhodne-

Kuchyňský bioodpad 
do směsného odpadu 
nepatří 

Vadí Vám zapáchající popelnice? Pokud 
ANO, stačí popelnici dát do stínu, nechat 
pootevřené víko a  hlavně do popelnice 

nedávat kuchyňský bioodpad. Nejefek-
tivnějším způsobem nakládání s biologicky 
rozložitelným odpadem především odpa-
dem z kuchyně (včetně plesnivého pečiva) 
je kompostování. Přirozeným rozkladem 
bioodpadu v kompostérech vznikají vhod-
né podmínky pro řadu organismů, které 

Na obecním úřadě se vždy s podzimním obdobím začnou ve větší míře vyskytovat stížnosti občanů na pálení 

a s tím související kouř, který dokáže i z krásného podzimního dne udělat den zahalený do dýmu a zápachu.

te pro pálení povolených su-
chých rostlinných materiálů, 
vždy také dobře zvažte po-
větrnostní podmínky a buď-
te ohleduplní ke svým sou-
sedům a  ostatním lidem, 
kteří spolu s vámi žijí v naší 
obci. Vzájemným pochope-
ním jednoho k  druhému 
vytváříme dobré vztahy a tím také vy-
tváříme dobré klima v naší obci.
Vypalování porostů  – zakázaná a  nebezpečná činnost, která je 
přímo zakázána zákonem č.133/1985 Sb., o požární ochraně. Tomu, 
kdo by porosty vypaloval, hrozí sankce – v případě fyzické osoby 
pokuta až 25 000 Kč, v případě právnické nebo podnikající fyzické 
osoby až 500 000 Kč.

Pravidla pro spalování odpadů na zahradě (obecně):

• Pálení musí být přítomna osoba, která dovršila věku 18-ti let.
• Místo pálení se nesmí nechat bez dozoru.
• Velikost ohniště volte takovou, aby všechen hořící materiál sho-

řel v době, kdy je na místě přítomen dozor.
• Ohniště musí být vzdáleno minimálně 50 metrů od okraje lesa, 

mělo by se zakládat nejlépe na hliněném podkladu.
• Vždy mějte k dispozici prostředky, kterými oheň uhasíte - kbelík 

s vodou, lopatu a písek, apod.
• Oheň by se neměl rozdělávat za pomoci hořlavých kapalin 

(např. benzín).
• Pálení se nesmí provádět při nepříznivých povětrnostních pod-

mínkách, jako je inverze nebo silný vítr.
• Je nutné dodržovat bezpečnou vzdálenost ohniště od zástavby 

a hořlavých předmětů - domů s ploty, aut, apod.
• V případě, že se oheň vymkne kontrole a nelze jej uhasit vlast-

ními silami, je osoba provádějící pálení povinna okamžitě na-
hlásit tento požár na místě příslušnému operačnímu středisku 
hasičského záchranného sboru v kraji.

u-
ů, 
-

m také vy-

právě tento odpad zpracovávají. Jinak řeče-
no, když se dodrží správné postupy pro 

kompostování, bioodpad přímo mizí 

před očima a  především nezapáchá! 

Většina lidí ovšem neví, za jaký konec tuto 
problematiku uchopit a raději hodí biood-
pad do popelnice. Kompostování přitom 
není žádná věda a  v následujícím návodu 
se o  tom přesvědčíte. Je potřeba dodržet 
základní podmínky: 

1. Udržování správného poměru dusíku 

a uhlíku (N:C)

Jinak řečeno také „kombinování hnědého 
se zeleným“. Zelený odpad je bohatý na 
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dusík a vodu (např. tráva) a hnědý odpad je 
bohatý na uhlík (např. suché listí). Pozor ov-
šem v období podzimu! Suché listí je dob-
ré kombinovat například s trávou, jinak se 
v jedné hromadě listy na sebe nalepí a vy-
tvoří neprostupný „krunýř“, po kterém ste-
če veškerá voda, jádro kompostu vyschne 
a  proces rozkladu se zastaví. Listí je lepší 
ponechat v pytlích a průběžně přidávat na 
kompost spolu s trávou. Smíchat trávu s lis-
tím můžeme také jednoduše poházením 
listí na trávu, kterou se chystáme posekat. 
Dojde-li listí, můžeme použít popel ze dře-
va (POZOR, ne popel z uhlí!).

2. Správná vlhkost kompostu

Dodržování správné vlhkosti kompostu je 
velice důležité, protože jakmile je v  kom-
postu více vody, než má být (tzn. po zmáčk-
nutí kompostu v  dlani z  něj vytéká voda, 
začne kompost hnít a tím pádem zapáchat. 
Velkému množství vody se dá předejít při-
dáním suchého bioodpadu (např. piliny, 
suché listí, nebo nerecyklovatelný papír – 
papírové utěrky, proložka od vajíček, atd.). 
Když je v  kompostéru málo vody, tzn. po 
zmáčknutí v  dlani se sype, organismům 
se přestává dařit, v kompostéru se mohou 
objevovat mravenci a odpad neubývá. Poté 
stačí kompost zalít vodou. Pokud kompost 
zmáčknete v  dlani, nevytéká z  něj žádná 
voda a hmota drží při sobě, máte vyhráno.

3. Přístup vzduchu do kompostu

Jinak řečeno aby všechno v  kompostéru 
probíhalo tak, jak má, je dobré jednou za 
čas kompost „překopat“. Nejen že se kom-
post provzdušní, ale také budou mít orga-
nismy k nové hmotě přístup ze všech stran, 
a ne pouze ze spodu, jak tomu je u nepře-
kopaného kompostu. Tady platí známé pra-
vidlo: Je váš kompost cítit? Překopejte 

ho! A opravdu to funguje.

Další praktické rady, jak zdokonalit 

kompostování

- Mějte kompost ve stínu a ve styku s pů-
dou, případně do něj čas od času přidej-
te zeminu.

- Misku či kbelík, do kterého sbíráte bio-
odpad, po každém vyprázdnění vy-
pláchněte vodou a s ní pak kompost za-
lejte. Nádoba bude vypláchnutá a kom-
post dostatečně vlhký.

- Slupky od citrusových plodů se dají 
také kompostovat, ale nesmí jich na 
kompost přijít příliš mnoho zároveň.

- Dají se kompostovat i proložky od vají-
ček, plesnivé PEČIVO a také pečící papír.

- Věci, které do kompostéru nepatří, po-
znáte tak, že v něm zůstanou po celou 
dobu kompostování.

- Na kompost můžete dát i  kosti, nebu-
dou Vám zapáchat v  popelnici. Pokud 
se nerozloží, není problém je z kompos-
tu vysbírat.

- Kompostujte pomocí žížal, protože 
žížaly stimulují činnosti organismů, 
rozmělňují bioodpad (čímž kompost 
provzdušňují) a  také jsou indikátorem 
toho, že je kompost v  pořádku. Je-li 
s  kompostem něco špatně, žížaly jej 
opouštějí.

- Menší kusy odpadu se rychleji kom-
postují. Tohle pravidlo platí například 
u  větví. Pokud domácnost nevlastní 
štěpkovač, může si pomoci sekačkou na 
trávu, která větvičky rozmělní na menší 
kousky.

Kompostovat se dá několika způsoby, na-
příklad na volné ploše, na starém hnojišti 
nebo v nádobě přímo určené ke kompos-
tování (v kompostéru). Třetí varianta je 
v  dnešní době nejvýhodnější, protože es-
teticky lépe působí, zabraňuje návštěvám 
škůdců a  také částečně chrání kompost 
před promáčením a vysušením.
Buďte si jistí, že vyhazováním biologicky 

rozložitelného odpadu především toho 

kuchyňského do kompostérů, přede-

jdete zápachu ve vašich popelnicích se 

směsným komunálním odpadem, a  na-

víc se zbavíte složky odpadu, za kterou 

obec potažmo i vaše domácnost zbyteč-

ně platí nemalé peníze.

Chcete-li získat více informací o  kompos-
tování, nebo se zajímáte o efektivní třídění 

odpadů, máte možnost na You-Tube zdar-
ma zhlédnout pořad MOJE ODPADKY 6. až 
8. díl.
Mnoho úspěchů v kompostování a nezapá-
chající popelnice přeje tým mojeodpadky.cz

Ing. Radek Staňk, 
vedoucí týmu MOJE ODPADKY

V  rámci dotace získané přes 

DSO Východní Slovácko, bylo 

u  nás v  obci rozdáno dalších 

269 kompostérů. 

Věříme, že i  tyto kompostéry 

přispějí ke snížení bio odpadu 

v popelnicích.

Co do popelnice opravdu nepa-

tří a co tam stále dáváme:
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Program I – Ekofond Východního Slovácka 2017
Vážení občané,
„změna klimatu“ – to je pojem, který v po-
sledních letech slýcháme stále častěji a bo-
hužel spíše v  negativních souvislostech. 
Nepříjemným dopadem těchto změn jsou 
mimo jiné dlouhá suchá období, kdy dešťo-
vé srážky během roku nejsou dost vydatné 
a  rovnoměrně rozložené tak, aby množství 
vody obsažené v půdě bylo dostatečné pro 
zdravý růst vegetace, která tím velmi trpí. 
Současně se také snižuje hladina spodní 
vody. Na většině našeho území zatím ještě 
nepociťujeme nedostatek pitné vody – za-
tím. 
Ministerstvo životního prostředí má snahu 
podporovat zlepšení hospodaření s  vodou 
vč. vody dešťové, proto vyhlašuje tzv. pro-
gram dešťovka, kde je možné získat dotaci 
na pořízení akumulačních nádrží na zachy-
távání srážkové vody a dále na zařízení pro 
její využívání. Jedná se však o poněkud ná-
ročnější řešení, na které spousta občanů ne-
dosáhne. 
Náš mikroregion Východní Slovácko se sna-
ží ve svých aktivitách zaměřovat i na oblast 
životního prostředí a rozhodl v rámci svých 
možností soustředit se na problém sucha 
přímo v našich obcích. Jako první dostupný 
prostředek byla zvažována možnost poří-
zení menších akumulačních nádrží na deš-
ťovou vodu, které by pro zalévání vegetace 
postupně mohl využívat snad každý majitel 
domu se zahradou. Řada z vás už jistě něja-
kým způsobem dešťovku zachytává a pou-
žívá pro zalévání, ale zcela určitě je tu ještě 
velký prostor pro rozšíření této praxe. 
Východní Slovácko se proto rozhodlo založit 
fi nanční fond, ze kterého by občanům byly 
poskytovány dotace na pořízení akumulač-
ních nádrží s min. objemem 1 m3. Výše dota-
ce je stanovena na max. 1000 Kč a současně 

na max. 50 % pořizovacích nákladů. V letoš-
ním roce chceme podpořit nákup 380 nádr-
ží a v případě zájmu hodláme v podporách 
pokračovat i v budoucích letech. Vzhledem 
k tomu, že poskytovatelem dotací bude mik-
roregion – svazek obcí, je nutné se při posky-
tování dotací podřídit zákonným požadav-
kům. Proto jsou dokumenty pro vyhlášení 
fondu trošku obsáhlejší, než by se nám zdálo 
přiměřené, ale není třeba se administrace 
lekat, s pomocí pracovníků obecních úřadů 
vše zvládneme. 
Takže – jak na to ?
 Program I – Ekofond Východního Slo-

vácka 2017 je zveřejněný od 30.8.2017 
na elektronických úředních deskách 
obecních úřadů obcí ve Východním Slo-
vácku a také na webových stránkách Vý-
chodního Slovácka. Základní dokument 
o programu obsahuje všechny informa-
ce – kdo, kdy, kde a  na co může žádat 
o dotaci, jakým způsobem se žádost po-
dává, kdy se může nádrž nakoupit, jak se 
nákup vyúčtuje atd.

 Mezi zveřejněnými dokumenty je i  Žá-

dost o  poskytnutí dotace, která je 
jednoduchá a  částečně už předvyplně-
ná (účel, odůvodnění). Příjem žádostí 

bude od 2.10.2017 do 20.10.2017 na 

obecních úřadech. 

 Dále jsou zveřejněny ještě tyto doku-
menty:
- Veřejnoprávní smlouva – vzor pro in-

formovanost žadatelů
- Formulář pro vyúčtování (fi nanční 

vypořádání dotace) – ten se bude 
předkládat až po nákupu nádrže – 
nejpozději do 30.11.2017. 

Východní Slovácko přímo neurčuje, jaký typ 
nádrže – kontejneru si musí žadatelé pořídit; 
může se jednat o nové či již použité nádrže. 
Pravděpodobně nejčastěji si žadatelé budou 
kupovat plastové 1 m3 kontejnery s ochran-
ným rámem umístěné na paletě. Nejrozšíře-
nější je typ IBC kontejnerů, které se nabízejí 
buď jako úplně nové, repasované (použité) či 
jako tzv. REKO IBC kontejnery. Tato REKO va-
rianta znamená, že samotný plastový kontej-
ner je nový, ale rám a paleta jsou repasované. 
V  případě, že si budete pořizovat použitý 
kontejner, doporučujeme velmi pečlivě si 
zjistit, na co byl použitý. Mohlo se jednat 
o nějaký potravinářský produkt (např. sirup), 
ale také mohlo jít o kyseliny, průmyslové ole-
je či jakékoliv jiné chemikálie. Seriózní doda-
vatelé upozorňují, že i po vymytí kontejneru 
a  následném používání např. pro dešťovou 
vodu se mohou ve vodě vyskytovat stopo-
vá množství původních chemických látek, 
což jistě není žádoucí. Nové ICB kontejnery 
jsou nabízeny za cenu kolem 6000 Kč, což 
není málo. Asi jako ideální varianta se jeví 
tzv. REKO kontejnery, které mají novou vnitř-
ní plastovou nádobu a  jejich cena se pohy-
buje mezi 2500 – 3000 Kč. Pokusíme se najít 
solidního dodavatele, který by za příznivou 
cenu byl schopen dodat i větší množství kon-
tejnerů, což by snížilo jednotkové i přepravní 
náklady. Pokud byste chtěli využít této mož-
nosti, informujte pracovníky OÚ už při podá-
vání žádosti. 

Informace poskytují:

místostarostka obce: Marie Kománková, 
606 766 167, mistostarosta@ou.nivnice.cz
projektový manažer: Milan Bauka,
604 164 264, milanbauka@seznam.cz
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Počasí u nás v červenci 2017

Počasí u nás v srpnu 2017

A Ld M Lt T Tn

54,9 21,7 7 1  10  13 13 3

A Ld M Lt T Tn

45,6 21,7 19 2  7  7 17 5

Červenec je v pranostikách také velice čas-
to spojován s dešti, bouřkami a krupobitím. 
Toho všeho letos u nás mnoho nebylo i když 
54,9 mm není množství deště zanedbatel-
né. Těch 10 bouřek také není moc a dobré 
pro nás bylo, že bouřkové mraky neobsaho-
valy silné vzestupné proudy, které strhávají 
tvořící se vodní kapky a ledové krystalky do 
velkých výšek, kde dochází k  jejich spojo-
vání a někdy i narůstání krup do značných 
rozměrů.
Podívejte se co napsala Kosmova kronika: 
„2. července roku 1250 odpoledne spadly veli-
ké kroupy, které způsobily mnoho škod na ose-
ní zimním i  jarním, na vinicích, na stromech 
ovocných i  jiných a způsobily velikou záhubu 
dobytka, ptactva rozličného druhu, též mnoho 

Téměř začátkem měsíce jsme měli u nás na 
obloze pěkný úkaz. V pondělí 7.8. byl mě-
síc v úplňku a bylo jeho částečné zatmění. 
U nás byla viditelná až závěrečná fáze, její 
maximum bylo ve 20:22 hodin, konec za-
tmění v 21:20 hodin. Pozorovali jste?
Sucho pokračuje dál. 45,6 mm vláhy není 
úplně málo, ale při průměrné teplotě mě-
síce 21,7°C  je téměř zanedbatelné. Ti, co 
nechytli jarní dubnovou vláhu při sázení 
a setí, jsou nešťastní.
„Když je v  srpnu ráno hodně rosy, mají 

z  toho radost vosy“ – proč mají vosy ra-
dost z  rosy v  chodské pranostice? Není 
to jen pěkný rým? Nahlédněme proto do 
života vos zda může nějak souviset s  po-
časím a  rosou. Naše vosy si budují velká 
hnízda většinou v  zemi. Když koncem 
července a  v  srpnu dochází k  vosím svat-
bám, párování se koná částečně v hnízdě, 
ale většinou venku. A rojení už úzký vztah 
k počasí má.  Pomůžeme-li si další pranos-
tikou:  „Rosí-li v srpnu silně tráva, pěkné 

povětří se očekává.“ A bude-li pěkné po-

lesní zvěře pobily. Na mnohých místech v Čes-
kém království a nejvíce okolo Prahy se utopilo 
také mnoho lidí a potahů a velmi mnoho sta-
vení a stodol bylo rozbořeno povětřím. Kroupy 
byly podivné velikosti a tříhranné a někdy byly 
smíchány s mechem a potom následoval také 
velký dešť a povodeň.“
„Svatá Markyta vede žence do žita“ (13.7.)
„V červenci je na dvoře pusto, ale na polích 

husto“

A jak dopadly žně u nás: 
Pšenice ozimá 604 ha – 6,2 t/ha
Ječmen jarní 143 ha – 6,8 t/ha
Řepka olejná ozimá 67 ha – 2,8 t/ha
Kukuřice na siláž 514 ha – 32 t/ha

Bliž ší údaje o počasí vyčtete z tabulky, 
dle pramenů FB

časí nebude rušeno rojení, nehrozí nebez-
pečí vyplavení hnízd deštěm a snad i proto 
bude pěkně dozrávat ovoce, jehož šťávou 
se vosy k naší nelibosti živí 

Bližší údaje o počasí vyčtete z tabulky, 
dle pramenů FB

Legenda počasí
 srážky v mm

  průměrná teplota ve stupních celsia 
(Počítáme ji ze tří čtení teploměru 
v 7:00, 14:00 a  21:00h. Večerní po-
zorování se bere do součtu dvakrát 
a výsledek se dělí čtyřmi). Průměrná 
měsíční teplota se počítá s  průměr-
ných teplot jednotlivých dnů. Prů-
měrná roční teplota se počítá z prů-
měrných teplot jednotlivých měsíců.

 jasný den (max. 20% oblohy kryté)

 zamračený den (zataženo 80-100%)

 souvislá sněhová pokrývka

 nesouvislá sněhová pokrývka

 bouřka

A arktický den (během 24 hodin tep-
lota stále nižší než -10°C)

Ld  ledový den (celý den pod 0°C)

M mrazový den (část dne pod 0°C)

Lt letní den (část dne 25 °C a více)

T tropický den (část dne 30°C a více)

Tn tropická noc
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PODĚKOVÁNÍ
Touto cestou bychom chtěli moc poděkovat nivnickým hasičům, E. Hauerlandovi a starostovi obce p. Vykyda-
lovi za velkou a rychlou pomoc při srpnovém nočním řádění vichřice.

Srdečné díky! Daníčkovi

Nivnická kopaná
Kapitola padesátá devátá – současnost

Co nového v Nivnici na jaře v  I. A třídě 

2017?

Po skončení podzimu, kde jsme skončili ve 
spodní části tabulky, jsme dva měsíce zi-
movali. Toho využily bagry, stavební fi rma 
z  Nivnice nám začala připravovat na jaro 
tribuny, chodníky a  další úpravy na hřišti 
na Podohradí! Zima tentokrát byla dosti 
dlouhá a zimní příprava fotbalistů Nivnice 
začala v půlce ledna. Kádr mužstva se zase 
zmenšil, přestává s kopanou Marek Máča-
lík (přesný důvod nevíme). Odešel Vojtek 
zpět na Březovou. Zatím žádné posílení, 
jen ztráty. Mimochodem jen za necelé tři 
sezóny přišlo a zase odešlo, čtete dobře, na 
dvacet pět fotbalistů. Další ukončení čin-
nosti hlásí Lib. Ligas (zdravotní problémy).
Přípravné zápasy: ty jsme sehráli na „uměl-
ce“ v Uh. Brodě.
N - Hroznova Lhota 3:2, branky: Velecký, 
David T., Májek
N - Horní Poruba 3:2, branky: Josefík, Lu-
keš, Kostelník
N - Vlachovice 7:0, branky: Josefík 3, Velec-
ký 2, Májek, Kostelník
N - Blatnice 2:0, branky: Velecký, Josefík
N - Lipov 6:4, branky: Josefík, Velecký, Li-
gas P., Kostelník, Ryšávka, vlastní
N - Nedašov 4:1, branky: Kostelník, Velec-
ký, P. Ligas, Hladiš
Před prvním jarním utkáním v  Osvětima-
nech 26. 3. má trenér M. Ondrůšek v kádru 
tyto hráče: Mendl Petr, Lukeš Petr, Ligas 
Petr, Hladiš Petr, Kostelník Zdenek, Mi-
chalec Jan, Máčalík Jan, Slezáček Ondřej, 
Májek František, Velecký Vlastimil, Josefík 
Stanislav, Ryšávka Filip, Holboj Michal
Zatím kádr na I. A třídu nijak neposílen. Při-
šel M. Machala (Prakšice), T. Kadlček (Dol. 
Němčí). 

Co nás čeká na jaře?

Těžký každý zápas o záchranu v  I. A třídě. 
Zajíždíme do Osvětiman, doma nebezpeč-
né Koryčany a do Hluku, který má našláp-
nuto o  patro výše do přeboru kraje. Další 
venkovní zápasy hrajeme derby na hřištích 
Újezdce, Dol. Němčí, kteří nám jistě budou 
chtít oplatit porážky z domácího prostředí.
V  prvním jarním utkání v  Osvětimanech 
jsme prohráli 1:0. Domácí byli lepší, od vět-
ší porážky nás zachránil brankář. 
V domácím zápase s Koryčany jsme znovu 
tahali za kratší konec. Oporami byli stopeři, 
to nemůžeme říct o krajních becích. V zálo-
ze to taky skřípalo, v útoku jsme si vytvořili 
jen samostatnou akci Veleckého střelou do 
tyče a to je na vítězství málo. Chyběl Májek, 
lavička je poloprázdná. Zranil se P.   Lukeš 
(sval).
V  dalším zápase v  Hluku jsme vyfasovali 
pět branek. Po třech zápasech jara 0 bodů 
a skóre 0:7. Jsme druzí od konce. 
Čekají nás Napajedla, které mají daleko 
k  sestupovým místům. Nám nezbývá jen 
zatnout zuby, jezdit po zadku a  vydřít tři 
body. Nejistý je start Lukeše a neví se, jest-
li bude ještě někdo scházet. Momentálně 
v  základu schází kvalita a  na lavičce jsou 
volná místa. Za zmínku lze vzpomenout, že 
v zimní přípravě naši hráči nastříleli soupe-
řům 25 branek. 
Utkání s  Napajedly byl zlý sen. Zda byli 
domácí všichni odhodláni hrát tak, aby zů-
staly body doma, to ani náhodou. Nastou-
pil i P. Lukeš, což byla velká chyba, v dvacá-
té minutě,  to již jsme prohrávali 2:0, střídal 
a zranění se obnovilo. Hosté nás znovu ho-
nili po hřišti jako zajíce. Pro zranění skončil 
se hrou Májek a  Josefík. Posily nezabraly 
ani tentokrát, výsledkem je prohra 0:4.
Čekají nás Nedachlebice, doma Bojkovice.

Odjeli jsme do Nedachlebic bez Lukeše, 
Holboje a domácí jsme překvapili. Odvezli 
jsme dva body. Ovšem bodově a dobrým 
výkonem to musíme potvrdit doma s Boj-
kovicemi. Zranění ještě nepustí některé 
hráče, bojovat musí ostatní. 
Utkání doma s mužstvem Bojkovic skon-
čilo fi askem. Kromě P. Lukeše nastoupilo 
všechno, co máme k dispozici, ale na hosty 
to nestačilo. Ti byli fotbalovější a zaslouže-
ně brali tři body. Straší nás málo bodů a jar-
ní brankový poměr 2:16.
V dalších 14-ti dnech zajíždíme dvakrát na 
hřiště soupeřů, do Kvasic a  Újezdce. Mů-
žeme jen překvapit, ale to není v pořádku, 
schází nám stále co do fotbalu patří: pěkná 
akce, střelba, rychlost, fyzička, a proto ne-
můžeme dosáhnout dobré hry a vítězství. 
V Kvasicích jsme prohráli 1:0, zahrála nám 
defenziva, ale gól jsme opět nedali. 
Znovu jedeme na cizí hřiště a to na derby 
do nedalekého Újezdce. Uvidíme co se 
tam dá hrát. Jedno je již teď jisté, každý 
hráč musí jezdit po zadku, protože v derby 
v Nivnici Újezdec vysoko prohrál, a návště-
va bývá na derby velká. Zda nastoupí hosté 
kompletní se dovíme až na začátku zápasu.
Újezdec – Nivnice, sestava hostů: Mendl – 
Machala, Ligas P., Hladiš, Michalec – Májek 
(Holboj), Velecký, Kostelník, Máčalík – Lu-
keš (Kadlček) Josefík (Kašpárek) drželi jsme 
vedení a dá se říct i dobrou hru 30 minut. 
Pak po spoustě chyb domácí ještě do po-
ločasu vítězství otočili. Ve druhé polovině 
ještě přidali branku navrch. Domácí nás 
předčili v důrazu na míč, v důrazu i rychlos-
ti, kdy se dostávali do šancí. Z hostů vynikli 
P. Lukeš, P. Ligas, P. Hladiš, Kostelník. Moc 
se nedařilo V. Veleckému. Hráli jsme na dva 
útočníky (umožňovalo tomu hřiště), ale 
zase nestíhala záloha a krajní obránci.
Skaštice jsou známé, že mohou hrát A tří-
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du jen s cizími hráči. Byli taky techničtější, 
běhavější a často střílející. Taky mají nejvíc 
nastřílených branek, ale chybující obranu. 
Nivnická obrana však obstála a v níž vyni-
kal brankář P. Mendl a naše šance přetavil 
v gól St. Josefík. Sestava: Mendl – Kašpárek, 
Ligas, Michalec, Machala – Máčalík, Kos-
telník, Lukeš, Velecký, Holboj, Josefík – př. 
Kadlček, Slezáček, Hladiš F. (nenastoupil 
Májek, Hladiš P.)
D. Němčí – Nivnice. Nivnice nastoupila 
v obvyklé sestavě před 200 diváky a chtě-
la-li bodovat pochopitelně musela brát 
tři body. Hned v  začátku akce Lukeš, Jo-
sefík, Velecký a 1:0 pro hosty. Domácí sice 
o něco víc drželi míč, ale útoky hostů byly 
nebezpečné. Jen faulem zastavili domácí 
Josefíka a pěknou střelou přes zeď P. Lukeš  
2:0. O několik minut Veleckého faulovali 
a Lukeš z pokutového kopu 3:0. Vydařené 
utkání pro hosty uzavřel V. Velecký. Několik 
velmi dobrých šancí ještě Nivnice zahodila. 
Mužstvo podalo v derby velmi bojovný vý-
kon a příště hostí Žalkovice. Chtějí-li se za-
chránit, nesmí do konce soutěže prohrát. 
Mužstvo Žalkovic, přijelo do Nivnice pro 
body, které by jim zajistily záchranu v sou-
těži. Domácí Nivnice musela bodovat za tři 
body. Sestava domácích: Mendl – Kašpá-
rek, Ligas P., Hladiš, Michalec – Májek, Ve-
lecký, Lukeš, Kostelník, Máčalík, Josefík, 
Kadlček, Holboj, Slezáček. Hosté byli běha-
vější, rychlejší a vedení se ujali vlastně za-
slouženě, i když branky byly, které domácí 
dostali, laciné. Chyby krajních beků a šou-
ráky do brány domácích. Ještě do poloča-
su snížil Máčalík, ale to bylo v  první půli 
vše. Ve druhé půli byla snaha domácích 
o vyrovnání, ale na dosázení branky a vy-
rovnání byla jen nastřelená tyč. Zklamání 
bylo velké, protože prohra Újezdce a  ví-
tězství domácích by znamenalo posunutí 
v tabulce před hráče Újezdce. Žel, skončilo 
to jinak.
Co dál? Jen 6 bodů do tabulky a  prohra 
soupeřů může změnit pořadí. V  tomto 
zápase se Žalkovicemi nám ale ukázalo, 
že chybí u  hráčů (u některých) bojovnost 
a tréninkové prvky na tréninku, fyzička kte-
rá schází.
Všechna mužstva před našimi vlastními di-
váky u nás předvedla lepší výkony než naši 
hráči.
Do konce jarní části nám scházejí posled-
ní dva zápasy. Nech dopadnou jakkoli, za 
posledních šest sezón jsme hráli kvalitní 
krajskou soutěž. 

Jedeme do Malenovic. Mužstvo domácích 
již sestupuje a hosté z Nivnice mají 2x po-
slední možnost vyhrát. Malenovice – Niv-

nice, ze Zlínska vezeme 3 body, Újezdec 
z Přerovska 0. V tabulce jsme je přeskočili. 
Rozhodne poslední jarní kolo. Nivnice hos-
tí Vlčnov, Újezdec Malenovice.
Poslední utkání jarní části – derby s  Vlč-

novem jsme zvládli a  vysoko zvítězili 5:1, 
branky: Velecký 2, Lukeš, Kostelník, Máča-
lík. Sestava: Mendl, Slezáček, Ligas, Hladiš, 
Michalec – Kostelník, Lukeš, Velecký, Má-
čalík, Josefík, Kadlček – Májek, Kašpárek, 
Ryšávka, Holboj. Diváků 200!!!
Udrželi jsme krajskou soutěž I. A třídy.
17. června jsme oslavili při posledním mi-
strovském zápase s Vlčnovem 85 let kopa-

né v Nivnici. Pozvali jsme všechny fanouš-
ky, bývalé funkcionáře, trenéry a  hráče. 
Ocenili jsme všechny, kteří vedli a  repre-
zentovali nivnický fotbal. Vzpomněli jsme 
i na ty, kteří již nejsou mezi námi – zaklada-
tele v roce 1932 a všichni, kteří vedli fotbal 
po nich až do dnešní doby. V  Nivnických 
novinách vyjmenujeme aspoň ty za po-
sledních dvacet let:
Výbor oddílu kopané: Limanovský, Čech, 
Kopecký M. , Mikulec, Hurbiš, Píška, Straňák 
K. a  několik dalších obětavců, kteří budo-
vali fotbalový areál, řídili fotbal.
Trenéři jako St. Trtek, St. Straňák, T. Výmola, 
Fr. Lukeš, i přespolní Bortel, Kreisl, Polášek 
a v neposlední řadě hráči, kteří končili s fot-
balem St. Soukeník, Havelčík.
Je psáno, může někdo být i  zapomenout, 
ať se nezlobí.
Bývalí hráči, opory 
na hřišti: Tomanec Fr. 
(brankář), Stojaspal St. 
(Brankář), Stojaspal F., 
Bartek K., Trtek M., Sou-
keník St., Vykydal M., 
Havelčík J., Soukeník 
Jar., Výmola V., Výmola 
T., Výmola St., Hybler 
Fr., Viceník J., Bobčík Fr. 
(nejlepší střelec Nivni-
ce), Bršlica K., Výmola K., 
Soukeník L., Kaňa J., Píš-
ka J., Chmelický K., Bar-
toš Fr., a mnoho dalších. 
Musíme vzpomenout 
i  sponzory, bez kterých 
nelze tuto krásnou hru 
kopat. Vděčíme obecní-
mu úřadu nejen za pěk-
ný fotbalový stánek, ale 
jak už jsem vzpomenul, 
nerad bych se dožil na 
tomto stánku hrát nižší 
soutěže. 
Při oslavách jsme se roz-
loučili i s hráči, kteří šest 
let bavili diváky svými 

brankami a  výkony P. Lukešem, P. Ligas-
em, L. Ligasem a stále věřím, že vychová-
me hráče stejné výkonnosti. Nezapomněli 
jsme ani na M. Boďu, který po příchodu 
z nedalekého Uh. Brodu byl oporou v Niv-
nici. V neposlední řadě se rozloučil i F. Lu-
keš z  hlasatelny, který šest let informoval 
fanoušky o fotbalovém dění na hřišti. 

Čeká nás další ročník v  těžké soutěži, těž-
ký podzim, na který se musí fotbalisté lépe  
připravit. Jen na domácím hřišti jsme divá-
kům mnoho radosti neudělali. Více bodů 
jsme získali venku než doma. 

Výpis z tabulky I. A. sk. B

12. Nivnice 8 2 1 15 37:51 29

Naše mládežnické celky hrají ve stejné sou-
těži jako loni, umístění je stejné jako loni – 
střed tabulky, výpis:
Dorost 

4. Nivnice 16 0 1 9 85:66 49
Žáci

4. Nivnice 17 1 7 166:61 52
Přípravky

2. Nivnice 12 2 4 138:85 38
7. Nivnice 1 0 17 44:230   3

Na shledanou v podzimní části – jarní části 
2017/2018

Fr. Lukeš

STUDENÁ KUCHYŇ
Štěpánka Popelková oznamuje, že 

zahájila provoz studené kuchyně.

Nabízí služby cateringu – výrobu 

chlebíčků, obložených mís, vepřových 

a kuřecích rolád, paštik a jiných výrob-

ků studené kuchyně.

Tel. č. 775 256 251,  773 677 800
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85 let kopané
V rámci oslav 85 let založení oddílu kopané odehráli staří páni Niv-
nice utkání proti staré gardě Zlína.
Soupeř to byl nad jejich (naše)  síly a utkání nivničtí  prohráli.  
Obec Nivnice u  této příležitosti poděkovala dlouholetým funkci-
onářům a bývalým hráčům za dlouholetý přínos sportu v Nivnici 
a  ocenila je pamětním půllitrem. (kdo neobdržel je u  starosty)
Jmenovitě: Josef Limanovský, Mirek Kopecký, Laďa Hurbiš, Stani-

slav Karlík, Horymír Konrád, Cyril Čech, Miroslav Mikulec, Stanislav 
Straňák, František Lukeš, Karel Kopecký, Ladislav Kalina, Milan Br-
šlica, Mudrák Petr, Petr Konrád, František Bradáč, František Bobčík,  
František Stojaspal, František Tomanec, Petr Matras, Jiří Havelčík, 
Stanislav Soukeník, Libor Bortl, Jaroslav Soukeník, František Bartoš
Oceněni byli i nejlepší hráči posledních sezon: Marek Boďa, Petr Lu-
keš, Vlastik Velecký, Petr Ligas, Libor Ligas, Petr MendlJmenovitě: Josef Limanovský, Mirek Kopecký, Laďa Hurbiš, Stani- keš, Vlastik Velecký, Petr Ligas, Libor Ligas, Petr Mendl
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V minulém pokračování jsme naše hráče za-
stihli už v novém prostředí – Na Podohradí. 
Šedesátá léta, vlastně jen první dvě sezony 
nás soupeři berou na vědomí, myslím naší 
příslušností v krajské soutěži. Potom se spo-
lu s příznivci budou těšit na takovou úroveň 
až do roku 1968. Mezitím si projde mužstvo 
peripetiemi sestupů (až do okresu), funkci-
onářských roztržek a nástupu nové hráčské 
garnitury. Druhá generace už dospěla k „fot-
balovému důchodu“. Nic nového, stane se 
to čas od času v každém klubu. 
Nemám už k  dispozici mnoho materiálu 
o tomto mezidobí. Také už jsem na těchto 
stránkách prošel prvních třicet let - vrátili 
jsme se zpátky ke zrodu. Tento můj příspě-
vek bude určitě poslední. Fotbalový „stře-
dověk“, chcete-li, nebude snad zapomenut. 
A chcete-li, tedy mladí vpřed - staří na svá 

místa!

HISTORIE NIVNICKÉ KOPANÉ 2  - Zpátky ke zrodu 7
Hned na úvod jarní části (1961) hostíme 
v  památném utkání Sp. Uh. Brod. Nic lep-
šího než výbornou kulisu si hráči nemohli 
přát a  bylo tomu tak. V prvním poločase 
nám hosté dopřáli zdravého spánku. A tak 
stav 3:1 pro ně byl důvodem předčasného 
odchodu našich náročnějších diváků. Hlav-
ně ti pěší nestačili se pak rychle vrátit. Fot-
bal se hraje 90 minut, ano. Bartoš z ostrého 
úhlu dává na 2:3 a  Víceník vyrovnává. To 
bylo křiku, byl slyšet možná až ke hřbitovu. 
Tam (sportovně) spěchal i  náš soupeř. Ne-
boť Jar. Mahdal střílí naši vedoucí branku. 
Soupeři ještě svitla naděje, ale při penaltě 
se Fanek Kubeš vyznamenal. Ovace diváků 
nebraly konce...
Komplet výsledky jarní části: Ni - Uh. Brod 
4:3; Hluk - Ni 2:2 (Straňák, Slinták); Ni - St. 
Město 1:0 (Straňák); Otrokovice - Ni 3:2 
(A. Trtek, Víceník); Ni - Dol. Němčí 4:1 (Sou-
keník 2, Trtek, Víceník); Dubňany - Ni 5:2 
(A. Trtek, Víceník); Ni - D. Uh. Hradiště 4:3 
(Straňák 3, Víceník); Kunovice - Ni 0:0; Ni - 
Vlčnov 5:2 (Straňák, Marek po 2, Slinták); 
Uh. Ostroh - Ni 0:1 (Marek); Hvozdná - Ni 1:2 
(Straňák, Slinták)
A pohled na tabulku (1)? Lichotivý. Před 
námi jen oddíly, které mají jiné zázemí a jis-
tě těží z blízkosti města. Tam je větší mož-
nost doplnění kádru, jeho případná obmě-
na je jistě kratší, krize méně pravděpodob-
ná. A  už následná sezona nám má přinést 
ústup z pozic. I když se zdál kádr silný, k ně-
kolika ztrátám přece jen dochází. Ant. Trtek 
- Uh. Hradiště, tvůrce hry Ant. Výmola, toho 
si vyhlédly Kunovice. Z Korytné se podařilo 
přetáhnout brankáře Josefa Blahu, byla tak 
zacelena ztráta Tomance, který narukoval. 

Ale ani jeho nesporné kvality nezabránily 
útlumu, který následoval.
Podzim 1961

Na úvod tohoto období - (najdeme ve stro-
hých análech) je holá skutečnost. Po pod-
zimu se ocitáme na 10. místě, 11 bodů - to 
nevěstilo nic dobrého. Přes všechno úsilí to 
na obrat k lepšímu nevypadá. Dokonce po 
3 letech prohráváme v Uh. Brodě (3:1) - hoř-
kost porážky snáší i 400 našich diváků.
Ni - D. Uh. Hradiště 2:1; Jarošov - Ni 1:3; Ni - 
St. Město 0:1; Malenovice - Ni 2:1; Ni - Hodo-
nín 5:3; Kyjov - Ni 0:0; Ni - Hulín 2:1; Vlčnov 
- Ni 4:2; Ni - Dol. Němčí 0:0; Uh. Brod - Ni 3:1; 
Ni - Podvesná 0:0; Uh. Ostroh - Ni 4:2; Ni - 
Dubňany 5:0. 
Nelichotivé výsledky donutily výbor ke 
změnám. Po utkání s Dol. Němčím na vlast-
ní žádost odchází trenér Bršlica, o příchodu 
brankáře už byla řeč.
A opravdu. Výsledky z  podzimu předzna-
menaly náš ústup ze slávy. Vytratila se nějak 
soudržnost mužstva, možná už byli hráči 
dost dlouho pospolu. Chmurné úvahy se 
dostaly do myslí i  členů výboru. „Nevím, 

nevím, jak toto jarní kolo dopadne. Star-

ší hráči jako by poslední dobou ztratili 

zájem, mladí mají trochu obavy a  chybí 

jim samozřejmě zkušenosti.“ Bylo vyjád-
ření jednoho z nich.
Přesto jaro zahajujeme remízou v  Uh. Hra-
dišti, což se nečekalo. Za týden po nepře-
svědčivé výhře nad předposledním Jarošo-
vem (2:1) už začínají rozpaky. Malenovice si 
odvážejí oba body, v  Hodoníně nezabrání 
kruté porážce 5:0 ani nejlepší hráč na hřišti, 
brankář Blaha. V Hulíně pak katastrofa (7:0) 
a tři!! „vlastenci“ závdavkem. Vlčnov u nás ví-

Antonín Výmola 1941Antonín Výmola 1941

František Tomanec 1941František Tomanec 1941 František Trtek 1936-2005František Trtek 1936-2005 Josef Blaha 1937-2001Josef Blaha 1937-2001
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tězí 4:0, v Dolním Němčí dlouho odoláváme, 
leč opět bez bodu (2:1). Propad sebevědomí, 
protože všechno završuje Podvesná, odkud 
se vracíme s  krutou porážkou 8:2. Poslední 
vzepjetí mužstva - existenční zápas doma 
se Spartakem Uh. Brod. Je to naše poslední 
výhra v I.A. třídě. Bohatá úroda branek (3:2) 
a nádech derby střetnutí bylo jediným pozi-
tivem. A jak už to tak bývá, do Dubňan jelo 
málo hráčů. A být to na podzim, návrat za 
tmy, to by se těch 8:0 lehčeji neslo.... A v po-
sledním (památném) utkání sezony přijel Uh. 
Ostroh rozdat si to s  námi o  sestup. Máme 
náskok jednoho bodu - remíza znamenala 
setrvání v soutěži. A nestačilo to. Ještě za sta-
vu 1:2 byla šance. Na penaltu proti hostům 
zřejmě nikdo neměl odvahu jít. A že jsme na 
to měli lidí...takže to odnesl „Fanyn Markův“. 
Brankář mu úmysl vystihl. A protože jsme 
si dali i vlastní branku, spekulace byly hned 
jasnou věcí. Pár dnů to bylo jistě hospod-
ské téma číslo jedna. Moc jsme tomu tehdy 
(coby nezbední jinoši) nerozuměli, snad nás 
už i  napadlo, že ty výkony opravdu nestály 
za nic... A opět pohled na tabulku - (2)? Po-
slední nejsme, ale propad je tvrdý. Ocitáme 
se opět „mezi svými.“ Okresní přebor - blíže 
k soupeřům a k předním místům. A pohled 
na podzimní tabulku -(3)? Co už včíl.
Co dodat k  prvnímu odstavci? O tom, že 
by to chtělo novou krev, bylo evidentní. 
Ukazují se nadějní hráči. Tomanec, bratři 
Výmolovi, dorostenci ročníku 1945 Gazdík, 
Minařík, Soukeník, Blaha, Lukeš. Jak známo 
- všechno souvisí se vším, než si to všechno 
opět sedne. A aby to nebyl jen můj pohled, 
musím přijmout strohé konstatování teh-
dejšího kronikáře. „Do roku 1967 hrajeme 

hrozný fotbal. Není hráčů, není funk-

cionářů. A  ti co byli, chtěli jen ze svých 

funkcí těžit. Nechtěli nic jiného dělat, jen 

vybírat.“ Tak si vyberte... Vypadá to oprav-
du na konec starých dobrých časů. Roky to 
šlo jakoby samo sebou, nikdo nemyslel jak 
zlé to může být a  jak dlouho to může tr-
vat. Když od toho všichni dávají ruce pryč. 
Návrat zpět je většinou velmi bolestný. 

Vztahy mezi funkcionáři se těžko obno-

vují, i současnost to potvrzuje.

Foto (r. 1960) nahoře - Frant. Slinták, Mo-
štěk, Frant. Marek, Jos. Slinták, Zálešák, 
tr. Mahdal, pod nimi - Petrůj, Trtek, Smetana, 
dole - Zd. Marek, Friedl, Bršlica. Možná jen 
2-3 slabší místa, jinak stabilizovaná sestava.
Foto (r. 1961) nahoře - Víceník, Straňák, 
Slinták, Mahdal, Soukeník, tr. Bršlica, pod 
nimi - Moštěk, Trtek, Zálešák, dole - Petrůj, 
Blaha, Bršlica.
Nic nesignalizovalo úpadek. Změn málo 
a dost hráčů kvalitních bylo jistě k dispozici, 

jen se na ně v tomto utkání nedostalo. 
Foto (r. 1963) nahoře - Slinták, St. Soukeník, 
Straňák, Frant. Mahdal, Víceník, nad nimi 
Jos. Výmola, Marek, kustod Tomáš Mahdal, 

pod nimi - Jos. Soukeník, Minařík, Gazdík, 
Blaha, Ant. Výmola a ležící - Vojta Výmola. 
Bratrská trojice, dvojice, za pár let švagři. Ani 
by tam nebyly mezi všemi hráči velké věko-

Mužstvo Nivnice 1963Mužstvo Nivnice 1963

Mužstvo Nivnice 1960, I. A. třídaMužstvo Nivnice 1960, I. A. třída

Mužstvo Nivnice 1961, I.A. třídaMužstvo Nivnice 1961, I.A. třída
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vé rozdíly. Jenže se nikdy znova nesešli. Na-
stávající generace se rozpadla, ale možná by 
to fungovalo.
Foto (r. 1965) nahoře - Pavelka, Mahdal, 
Hromčík, Jos. Výmola, Karchňák, Blaha, So-
botka, pod nimi Bobčík, St. Výmola, Toma-
nec, Karlík, Víceník.
Složení mužstva se evidentně mění. Je tře-
ba ještě nějaký ten rok improvizovat.
A je tu závěr, poslední odstavec. Druhé (do-
plňující) ohlédnutí za historií nivnické kopa-
né od roku 1932. Těchto sedm kapitol by tak 
mohlo stačit. Dalších třicet let je už nedávná 
minulost a dosti pamětníků. Budou to zase 
jen vzestupy a pády - další kousky historie. 
První na řadu přijde vzestup, který zajistí na 
celých deset let ročníky 1947 – 1950. 

Hodně úspěchů   Cyril Čech

Mužstvo Nivnice 1965Mužstvo Nivnice 1965

Josef Víceník 1936-2013Josef Víceník 1936-2013

se uskuteční v neděli  26. listopadu 2017 
ve Společenském domě Beseda Nivnice od 11:00 do 16:00 hodin. 

Prosíme vystavovatele, kteří mají zájem o tuto akci a chtějí vystavit 
nebo prodat své výrobky – výšivky, korálky, dekorace, perníčky, krajky, ozdoby 

a jiné, aby si zajistili místo na tel. č. 605 804 501 
nebo beseda@ou.nivnice.cz 

Děkujeme.

VÝZVA - Vánoční prodejní výstava
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Už pravěcí lidé si načrtávali krajinu a  za-
kreslovali záchytné body oblastí, kterými 
procházeli a  byla-li něčím zajímavá, např. 
výskytem hojnosti potravy, a to jak na stěny 
jeskyní, kamenné desky nebo třeba mamutí 
kly. Od těchto primitivních prehistorických 
mapek po současné satelitní, digitalizované 
a  velmi podrobné mapy celého světa mu-
sel člověk ujít velmi dlouhou cestu poznání 
a  pochopení zákonitostí přírody, od mate-
matiky přes astronomii až po víru, že Země 
není placatá. 
Bylo nakresleno již mnoho územních cel-
ků a  map zámořských cest, začaly vznikat 
první atlasy, ale „srdce Evropy“ stále nikdo 
nezakreslil. Zatímco Čechy se mapy dočkaly 
v  roce 1518, Morava stále čekala na svého 
„kartografa“.
Stal se jím císařský matematik a lékař Paulus 
Fabricius, který Moravu několikrát sám pro-
cestoval a  roku 1569 své dílo vydal. Cesty 
Moravou ho asi nezavedly do Nivnice a její-
ho okolí, kterou do mapy neuvedl, ale mož-
ná ji nezachytil schválně, aby nezpůsobil, 
jak sám napsal „více temného zmatku“, když 
zakreslí každou vesnici.
Tento nedostatek napravil rodák Jan Amos 
Komenský. S úmyslem sepsat dějiny Mora-
vy shromažďoval několik let náčrtky a map-
ky, které pořizoval sám na svých cestách 
nebo podle podrobného vyprávění lidí, kte-
ré potkával.
Spory s císařem o rovnoprávné uznání ne-
katolických náboženství přerostly v třicet let 
trvající válečný stav a naděje evangelíků na 
toleranci postupně zanikala, přesto Komen-
ský stále věřil, že „vláda věcí tvých k tobě se 
zase navrátí, ó lide český“ a usilovně pracoval 
na své mapě Moravy, kde pečlivě zachy-
coval každý brod či most přes řeku, každý 
vojensky strategický bod s nadějí, že mapu 

NIVNICE V MAPÁCH 
použijí dánská vojska v bojích proti císaři.
Vycházel z Fabriciovy mapy Moravy a díky 
velké přesnosti a  podrobnosti, kterou Ko-
menský zachytil, se vydávala ještě více než 
100 následujících let pod různými názvy.  
Komenský se v  některých případech po-
depisuje jako Nivnický a od roku 1624, kdy 
byla poprvé vydána Komenského mapa, 
svět ví, kde se Nivnice nachází.
A objevuje se i na následující mapě Moravy, 
kterou na císařův rozkaz zpracoval vojenský 
inženýr Jan Kryštof Müller a která byla vydá-
na v roce 1716.
I když Jan Müller zpracovával mapy na zá-
kladě vojenských požadavků, ještě přesněji 
zakresloval cesty a cestičky, vodní toky, aj., 
vznikl brzy nový požadavek od armády na 
daleko podrobnější zachycení krajiny. V  le-
tech 1764 - 1783 se na příkaz Marie Terezie 
rozjeli vojenští důstojníci po Habsburské 
monarchii a jednotlivé listy Müllerovy mapy 
důkladněji rozpracovali, Moravu dokončili 
již v roce 1768. Tento počin známe pod ná-
zvem I. vojenské mapování a části katastru 
Nivnice jsou zde zachyceny na čtyřech lis-
tech, kde na jednom takovém listu je zob-
razeno asi 200 km2. Daný úsek zakreslovali 
přímo v  terénu bez vyměřování a  jiných 
k  tomu potřebných výpočtů. Přestože se 
kreslilo od oka a jednotlivé listy mnohdy na 
sebe nenavazují, mají pro nás nesmírnou 
historickou hodnotu. 
Při bližším prozkoumání dané mapy vidí-
me, že na nivnickém kotáru bylo pět rybní-
ků, dnes zaniklých. Na současné turistické 
mapě Nivnice, v  západní části, mezi Lipin-
ským a  Topolovským potůčkem je pole 
s názvem Rybník, tam byl jeden. Druhý se 
nacházel na Podohradí vlevo mezi fotba-
lovým hřištěm a Lineou a další dva vpravo 
pod Dluhošinami. Podle ústního podání 

starších lidí se těmto místům dříve říkalo 
„Na rybníčkoch.“ Poslední vodní plochu za-
kreslil jeden z  důstojníků na pozemcích 
dnešní ulice V Sadě. Nejsem si jistá, zda se 
jedná o rybník nebo nějakou nádrž k mlýnu, 
který zde stával. 
Od roku 1752, kdy farář Josef Špluchovský 
vysvětil nový kostel Sv. Andělů strážných, 
má Nivnice kostely dva a oba jsou zanese-
ny i v mapě I. vojenského mapování. Kostel 
Sv. Michala stojící na dnešním hřbitově byl 
rozebrán až v roce 1822. Z mapy nemůže-
me podle kresby posuzovat velikost nebo 
význam daných kostelů. Každý je na jiné 
kartě, které kreslili různí lidé, z nichž každý 
volil rozdílné znázornění.
Z původních zmapovaných křížů už nestojí 
žádný. Oba kříže v Dolním poli zanikly stej-
ně jako Boží muka u cesty na Korytnou, kříž 
na Hůrce nahradila kaplička Panny Marie 
Růžencové a ostatní vystřídaly nové. Pouze 
místo dnešní kaple Nejsvětější Trojce bylo 
i v  letech 1764 - 68 určeno pro podobnou 
sakrální stavbu, menší a  možná i  nesoucí 
stejné pojmenování. 
A právě pojmenování a jména tratí se nám 
dochovaly do dnešních dnů. Vinná réva 
se v  Nivnici už nevysazuje, jak lze vyčíst 
z  mapy, ale název Vinohrady užíváme do-
dnes. Naproti vinohradské chatové kolonii 
býval Podčupský mlýn, znázorněný papr-
skovým kolečkem, po kterém nám zůstala 
lokace místa - Čupák a přezdívky potomků 
majitelů daného mlýna – Čupáci. 
Součástí mapy I. vojenského mapování 
bylo i sčítání obyvatel a koní. Nesmíme ale 
chápat sčítání z pohledu dnešní doby. Počí-
tali se pouze „hlavy usedlostí“, tj. ti kteří byli 
odpovědní za rodinu a odvody daní. Počet 
obyvatel nám tedy spíše ukazuje počet 
domů. V letech 1764 - 68 k Nivnici patřil i Vo-
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lenov a v obou bylo 135 sedláků, 133 dom-
kařů, tj. asi 268 domů a 102 koní. 
Přibližně stejný počet lidí a ráz si uchováva-
la naše obec až do vzniku republiky. Domy 
táhnoucí se ve dvou protilehlých řadách, 
uprostřed nedlážděná, za deště bahnitá, ná-
ves, které dominoval kostel.
Vojenská mapování byly celkem tři a  mezi 
nimi jedno vyměřování polí a domů pro přes-
nější odvod daní. Císař František I. chtěl spra-
vedlivě vyměřit pozemkové daně podle ve-
likosti a výnosu pozemků, proto v roce 1817 
vydal patent o  dani pozemkové a  měření 
půdy, na jehož základě vznikly první mapy na 
území Rakouského císařství podle přesných 
geodetických měřeních. Tento velmi zajímavý 

soubor údajů o půdě se jmenuje Stabilní kata-
str. I když původní záměr, výpočet daní podle 
čistého výnosu, brzy pozbyl svůj význam, jako 
základ katastrálních map slouží dodnes.
Kopie map Stabilního katastru určených 
k archivaci se nazývá Císařské otisky a kopie 
přizpůsobené k užívání v terénu, tj. rozstří-
hané a  podlepené k  ohýbání, známe pod 
názvem Indikační skici.
Toto mimořádné dílo, kde jsou v každé trati 
polí jmenovitě vypsáni držitelé nás také in-
formuje o obyvatelích všech 214 domů, kte-
ří v roce 1827 v Nivnici bydleli a je přístup-
né na internetu. Na stránkách http://www.
mza.cz/indikacniskici/ si vyhledáte obec, 
která Vás zajímá a kliknutím na lupu vpravo 

se otevře mapa vybrané lokality. Potom už 
jenom zvětšujete a  posunujete na údaje, 
které jsou středem vašeho zájmu.

jinsli@minulost.org

zdroj:
- http://archivnimapy.cuzk.cz/uazk/pohle-

dy/archiv.html
- http://oldmaps.geolab.cz/
- 1st  (2nd  ) Military Survey, Section No.  xy, 

Austrian State Archive/Military Archive, 
Vienna

- Laboratoř geoinformatiky Univerzita J.E. 
Purkyně - http://www.geolab.cz

- Ministerstvo životního prostředí ČR
        - http://www.env.cz

Josef Slinták /in memoriam/

Třeba konstatovat, že už druhý ze Tří pamětníků, se osobně nedo-
čkal uctění v NN, neboť v letošním létě odešel na věčnost.

Josef Slinták se narodil v Nivnici dne 9. dubna 1928 na čp. 270, 
když původní domek stál na horním konci obce a je dnes zbo-
řen /asi naproti domku Petrůjových u silnice/. Nyní ve zkratce 
povězme základní fakta z  rodopisů Slintáků. Prapředci tohoto 
příjmení přišli do Nivnice někdy v  1. polovině 19. století, a  to 
z Havřic /mj. v Brodě je linie Slintáků z Těšova/. Vitalita nivnické-
ho směru byla obdivuhodná, neboť v minulém století předsta-
voval třetí nejrozšířenější rod v obci /po Smetanech a Trtcích/. 
U našeho pamětníka je zjištěno, že děd byl Šimon a  babička 
Kateřina Slintákovi /tato rozená Skybová/. Jak dosvědčuje ro-
dinná tradice, děd cestoval za výdělkem dvakrát až do Severní 
Ameriky. Rodiče pak byli Josef Slinták, dělník /*1896 – †1953/ 
a Žofi e Slintáková /rozená Hanušová, *1903 – †1994/. Souro-
zenci zvěčnělého byli: František /*1922/ a Karel /*1925/ – oba 
zemřeli mimo rodiště. Nejmladší byl Stanislav /*1932/, který 
zemřel 1943 doma, ještě coby školák. Z údajů možno vypozo-
rovat, že tito Slintáci patřili k sociální vrstvě domkářů, z těchto 
se někteří propracovali na malorolníky. Ale většina z nich však 
šla za prací i mimo domov, posilující třídu dělnictva. Leč vraťme 
se k vyprávění o životních dějích. V době po roce 1945 a letech 
následujících bylo povinností mladých mužů sloužit na vojně 
a  Josef Slinták ji vykonával v  západních Čechách. Souběhem 
okolností se celá rodina Slintákova ocitla v  severočeském po-
hraničí, aby část z ní, včetně jeho rodičů se po nějakých letech 
vrátila na Moravu, do rodné Nivnice. Po absolvování vojenské 
služby se Josef Slinták zařadil do dělnické profese v  Rumbur-
ku, kde také dálkově studoval na průmyslovce, aby ji dodělal 
až v Uherském Brodě. Postupně se vypracoval na vychovatele 
a  učitele dělnické mládeže. Jak mi to sám popisoval ještě při 
mé návštěvě u  něj doma letos na jaře, v  r. 1953 se v  Čechách 
také oženil, poté co poznal v Liběchově u Mělníka svou budoucí 

Tři pamětníci/nástin portrétů Dokončení II.

manželku – Martu Chválovou /*1927/. Tu totiž životní pouť zavá-
la z rodného Prachaticka co učitelku až do severních Čech. Z je-
jich manželství pocházejí synové: Jiří /*1954/ a Josef /*1956/. Je 
zde na místě vzdát úctu i této ženě, která při politickém uvolnění 
šedesátých let u nás, jako žena komunisty, se rozhodla coby ka-
techetka vyučovat katolické náboženství nivnickou mládež. Bylo 
to sice jen v období 1967–1970, aby i ona se svým mužem za to 
platila v době tzv. normalizace. Josef Slinták, funkcionář dubče-
kovské éry, proto reformní komunista, byl vyloučen z  KSČ, což 
tenkrát postihlo téměř půl milionu straníků vedoucí partaje. A to 
měl velké uznání u běžných straníků – pro své znalosti i moud-
rost byl obdivován. Jenže vývoj šel v republice opačným směrem, 
šanci dostali mnozí oportunisté a kariéristé. Pro oba manžely, jak 
už řečeno, nastaly problémy v zaměstnání, což bývala realita, na 
níž se dnes málo pamatuje. Uplynulo sice téměř půl století od 
oněch nadějných roků a možno i připustit, že Dubček a jeho druzi 
se v  mnohém mýlili, ale jejich snahy o  obrodu Československa 
byly upřímné a poctivé.
Ještě se vrátím k našemu dialogu, když jsme se občas potkali na 
nivnickém hřbitově. Oslovil jsem jej i loni na podzim, když odchá-
zel od hrobu své milované manželky /†2011/ a  domluvili jsme 
se, že se někdy setkáme. Měl jsem námět, který zahrnoval právě 
i  jeho životní příběh. Když jsme o  tom spolu konečně hovořili, 
zjistil jsem, že je bohužel silně nahluchlý. Vše napravil syn, který 
byl do rodinné tématiky zasvěcen. Rád jsem napsal i tuto /vlast-
ně už/ vzpomínku na opravdového sociálního vlastence. Zemřel 
v horkém měsíci červenci 2017. Bůh mu buď milostiv!

Doplnění:

Už dříve byly v NN publikovány medailony více jak sta osobnos-
tí Nivnice z  19. a  20. století. Jednalo se pochopitelně o  zvěčnělé 
rodáky či lidi, spjatých svým působením s naší obcí. Jakýsi závěr 
této tematiky měli dokumentovat tři dosud žijící angažovaní ob-
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čané v minulosti. Pokus zcela nevyšel, neboť zůstal pouze repre-
zentant selství – zemědělec Jan Brulík, dva předešlí v  průběhu 
zpracování textu zemřeli. Z důvodu aktuálnosti se na závěr textu 
zmiňme o dosud žijících občanech, kteří vytvářeli politickou scé-
nu Nivnice poměrně nedávno. Drtivá většina představitelů z kdysi 
jediné vedoucí strany dnes spí svým věčným snem… Z bývalých 
funkcionářů žije jen Mirek Mikulec, poslední tajemník někdejší-
ho MNV. Z  obnovených anebo vzniklých politických stran po r. 
1990, v našem případě se jedná o sociální demokracii a ODS, je 
na hodnocení dosti brzy. Z předešlé doby tu však byla nepočet-
ná skupina českých socialistů – buď zemřeli, nebo se také rozešli, 

když skončil svou činnost řídící sekretariát ČSS v Uherském Brodě. 
Zůstává ještě „mladší generace“ ČSL, obnovená v květnu r. 1968 
v Nivnici. Je tu předně jednatel František Mahdal (starosta Nivnice 
1994–1998), dále jsou to tehdejší činovníci – František Soukeník 
(místostarosta obce v letech 1994–1998), Josef Hala a pisatel těch-
to řádků, nejmladší ve vedení ČSL 1968–1970. Vzhledem k vývoji 
situace postupně převzali řídící funkce Ing. František Smetana, 
Ing. Josef Kapsa, Ludmila Ponížilová, Anna Bartková, Justina Daň-
ková a další. Je skutečností, že jmenovaní, ale i ostatní se angažo-
vali ve prospěch dobra spoluobčanů!

Zpracoval St. L.

Děkujeme touto cestou těm, kteří svou péči, ochotu a čas věnovali naší mamince Justině Slintákové. Děkujeme jmenovitě 

ošetřující lékařce MUDr. Sváčkové, O. Petru Martinkovi, celému kolektivu pracovnic Charitního domu Andělů Strážných, 

O.  Josefu Pelcovi z  Uh. Brodu, varhanici P. Stojaspalové, všem zpěvákům ve schole, muzikantům, O. Zdeňkovi Klimešovi 

a S. Hladišovi. Pán Bůh zaplať všem za Vaši činnost, kterou děláte z lásky pro druhé lidi. Zarmoucená rodina

Poděkování
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